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ČEBELARJEVA OPRAVILA V NOVEMBRU
BREZAR

V pre te če n em  letu je  neka te re  č e b e 
larje, zlasti začetnike , precej zbegala 
polemika v našem  glasilu o tem , ali je 
otopljavanje oziroma paženje panjev po
trebno  ali ne. Menim, da je bila ta  po
lemika odveč, kajti to  vprašan je  so  že 
zdavnaj rešili naši odlični predniki, ki 
so  učili, da je  paženje panjev prav tako 
potrebno, kot prilagojevanje (oženje ali 
š ir jenje) prezimovalnega prostora  veliko
sti zim ske gruče. Zato naj obvelja tudi 
danes obvezno pravilo za čebelarje na 
vsem območju naše republike —  izvzem- 
ši morda primorske in goriške kraje —  
da je paženje sestavni del zazimljenja!

O stane  pa se v ed a  vprašan je  kako, 
kdaj in s  čim pažiti?

Pravzaprav si moramo najprej odgo
voriti s  čim, s  kakšnim materia lom bo
mo zapažili svoje panje, kajti v mnogo- 
čem  je tudi od pažnega m ateria la  od
visno, kako in kdaj. Sodobna tehnika 
nam nudi mnoštvo novih materialov, ka
teri so  enakovredni, ali pa celo boljši 
od k lasičnega pezdirja, suhega  mahu ali 
s tarih  cunj, s  katerimi so  pazili naši 
predniki. Izjemno m es to  pri paženju na
menimo časop isnem u papirju, ki je tako 
po oblikovnih, kot izolacijskih lastnostih  
nenadkriljiv. Zloženega v poljubno š t e 
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vilo gub —  katere  lahko p rešijem o in 
tako pripravimo za več le tno  rabo —  lah
ko oblikujemo v najrazličnejše oblike za 
najrazličnejše nam ene , pa naj bo to za- 
delovanje rež med panji, zapolnjenje pro
s to ra  med okencem  in vrati , ali pa po
kritje p regrade nad plodiščem.

Nikakor pa ne sm em o za paženje 
uporabiti materialov, ki ne prepuščajo  
vlage in bi prezimovalni p rostor  nepro- 
dušno  zaprli! V takem  primeru bi s e  vla
ga, katera izpuhteva iz zimske gruče, 
kondenzirala na s tenah  panja, kar po
vzroča razne nevšečnosti :  p lesnen je  s a 
tovja, zlasti s transk ih  satov, nabiranje 
vode na dnu panja, katera lahko zmrz
njena zapre žrelo panja itd.

Pažimo zmerno, ne pretirano, vendar 
tako, da čimbolj onem ogočim o vsak pre
pih zlasti v neposredni okolici zimske 
gruče!

Kdaj naj pažimo, so  si mnenja precej 
deljena. Nekateri priporočajo bolj zgod
nje paženje, drugi sp e t  trdijo, da zado
stu je,  oz. da je celo bolje paženje še le  
v drugi polovici zime, tj. preden s e  po
javi v zimski gruči zalega. Menim, da bi 
bilo paženje tik pred zaleganjem bolj 
na m estu ,  če  bi nam kdo zagotovil ta 
krat za paženje primeren, dovolj topel 
dan. Pažiti nam reč ne sm em o v nobenem 
primeru v mrzlih dneh, kajti vsako brska
nje okrog panjev, ko je te m pera tu ra  glo
boko pod ničlo, pos tane  lahko usodno 
za družino. Takrat je za čebele  v zimski 
gruči najvažnejši popolen mir!

Ker pa so topli, za paženje primerni 
dnevi v januarju ali začetku februarja 
pri nas velika redkost,  s e  rajši odločimo 
za paženje v novembru, ko je takih dni 
še  na pretek!

Prav tako kot toplotne, ali pa morda 
še bolj, je zimska gruča naših ljubljenk 
potrebna zvočne izolacije.

Res je  —  in v tem  imajo zagovorni
ki zazimljenja brez paženja morda prav
—  da je zimska gruča, katero formirajo 
čebe le  za čas  zim skega mirovanja, zgra
jena tako, da praktično ne izgublja to 
plote ne g lede na toplotne razm ere v ne

posredni okolici. Čim pa s e  čebele  v 
gruči kakorkoli vznemirijo, že začne 
plašč zunanjih čebel,  kate re  ščitijo no
tranjo toploto gruče, pokati. Topel zrak 
začne iz gruče  izhajati, vanjo pa vdre 
mrzel zrak iz okolice, kar seveda  čebele  
š e  bolj vznemiri.  Vznemirjanje s e  s to p 
njuje in v takem  primeru odigra svojo 
odločilno vlogo toplotna izolacija nepo
sred n e  okolice zimske gruče, katero do
sežem o  s toplotnim paženjem.

Če bi uspeli zimsko gručo na u s t re 
zen način popolnoma zaščititi pred s le 
hernim vznemirjanjem, po tem  morda pa
ženje res  ne bi bilo potrebno. In ker 
čebelno  gručo na jčešče  vznemirjajo raz
lični zvoki —  ropoti, glasovi, poki, šumi 
itd. —  bi kazalo začeti govoriti poleg to 
plotne izolacije tudi o zvočni izolaciji, 
oz. poleg top lo tnega paženja, tudi o 
zvočnem paženju ali zaščiti z imske gru
če, kar je najbrž nov term in  v čebe la r 
ski terminologiji in tehnologiji.

Seveda  je to le nov termin, kajti v 
praksi čebelarji zvočno zavarujemo svo
je  čebe le  že od pamtiveka. V ta  namen 
urede vse  potrebno, da njihovih šč itenk 
čez dolgo zimo ne bo prav n ičesa r  vzne
mirjalo, kajti zavedajo se ,  da je to  naj
boljši porok za u spešno  prezimljenje.

Tako naredimo tudi mi! Okrog in v 
čebelnjaku pospravim o vso ropotijo, zla
sti t is to , ki jo bomo pozimi potrebovali 
drugje in bi jo bilo t reba  takra t po č e 
belnjaku iskati. Preprečim o dostop  v č e 
belnjak raznim živalim: kuram, mačkam, 
psom  itd. Pazimo tudi, da se  ne »zazi- 
mijo« v čebelnjaku poleg čebel miši, vo
luhar ali dihur!

če b e la r sk o  orodje in inventar lepo 
očistim o in zložimo na svoja m esta .

Posebno poglavje zasluži rezervno 
sa tje .  Zdaj je čas, da ga presortiram o 
če  š e  nismo, iztočimo in izkopljemo iz 
njega cvetni prah. Rezervno sa tje  hra
nimo na razne načine in v raznih pro
storih. Nekateri spravijo iz točene sa te  
kar m edene , drugi jih dajo raje čebelam  
oblizati, preden jih zložijo v prostor,  
kjer bodo dočakali pomladi, se  pravi,

290



ponovno rabo. Rezervno sa t je  hranimo 
v omarah, zabojih, sodih ali pa kar v vre
čah. S a te  pa, katere  sm o izločili, čim- 
prej prekuhajmo!

Kot sem  zapisal že v prejšnji š tevil
ki, je nakladni panj prirejen za sam o
stojno prezimljenje na p rostem . To v se 
kakor velja za kraje, kjer s e  je ta  panj 
rodil in že dodobra udomačil. Tako smo 
delali v začetku tudi mi, ko sm o pred 
12. leti začeli na veliko uvajati čebe la r 
jenje v njem pri nas. Vendar so nas  —  
vsaj m ene so —  pri takem , individual
nem zazimljenju motile p redvsem  dve 
stvari: nesorazm erno  velik osip čebel 
čez zimo in hitro kvarjenje posameznih 
delov panja, ki so preko vse  zime in še  
dobršen  del jeseni in pomladi izpostav
ljeni s ta lnem u močenju.

Začel sem  nakladne panje zazimljati 
v blokih oz. skladovnicah, kar mi om o
goča tako popolno zaščito  panja pred 
kvarenjem zaradi močenja, kakor tudi 
ustrezno  paženje. Ne m orem  pa seveda  
š e  trditi, da je tako zazimljenje najbolj
š e  in za vse  kraje in vsako čebelars tvo  
najustreznejše .  Poleg dobrih strani ima 
nam reč tudi nekaj slabih. In te  so pred
vsem  v tem, da je treba s  takim zazim-

Ijenjem počakati v se  dotlej, da čebe le  
popolnoma prenehajo  izletavati. Šele  t e 
daj jih lahko zložimo v skladovnico, za- 
pažimo in prekrijemo. Do takra t pa pa
nje jesensk i dež ponavadi že dodobra 
premoči, ali jih celo pokrije že sneg  in 
v čakanju toplega, suhega  dne, ki je za 
tako delo nujno potreben, nas p reseneti  
trda zima. Rešitev teh  nevšečnosti  pa 
je v prevozu.

Kot sem  omenil že v prejšnji š tevil
ki, je nakladni panj zelo prim eren za za
zimljenje z gornjim žrelom. Tudi za tako 
zazimljenje je po trebno čakanje na ko
nec izletavanja, ali pa prevoz. Zato bi 
bila morda kombinacija zazimljenja z 
gornjimi žreli in zazimljenja v blokih ali 
skladovnicah, zadosten  razlog, da bi se  
odločili za prevoz. To zlasti večja č e 
belarstva , ki imajo itak po več s to j išč  
za nakladne panje.

V tem  primeru enos tavno  prepeljem o 
panje z enega  s to j išča  na drugega in 
obratno, jih zložimo v skladovnico in za- 
zimimo, kot kaže priložena skica in kot 
sem  opisal že v prejšnji številki. To 
lahko naredimo takoj po dokrmljenju, ko 
so  panji š e  lepo suhi in je  toplo in suho 
vrem e še  nekaj vsakdanjega.

Naöin zazimljenja nakladnih panjev v bloku brez podnic 
in streh z gornjimi žreli.
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Sicer pa lahko p rosto  s to ječ e  naklad
ne panje s t i snem o  v skupine po štiri, 
p e t  ali š e s t  panjev, reže med njimi za
polnimo s pažnim materia lom (praprot, 
p a p i r . . prav tako zapažimo prostor  
med notranjim pokrovom in s t reh o  te r  
celo skupino prekrijemo s s t re šn o  le
penko. Opažimo in prekrijemo lahko s e 
veda tudi vsak panj zase . Slišal sem  ce 
lo, da so nekateri poizkušali posam ezne  
nakladne panje vtakniti v polivinilasto 
vrečo in jih tako v ses tran sk o  zaščititi .  
S kakšnim uspehom , ne vem, mislim pa, 
da bi neprodušnos t  take v reče  več ško
dila, kot koristila.

Pred zazimljenjem nakladne panje še  
natančno preglejmo, če  s e  ni pojavila

in polnaklade spajajo, dostik ra t pa poči 
tudi deska, iz katere  je naklada ali polna- 
klada. Take reže prelepimo s trakovi 
kvalitetnih lesnih ta p e t  (lepilni trakovi 
se  ne obnesejo],  kot s e  to  lepo vidi na 
priloženi fotografiji.

Nakladnih panjev s e  pozimi zelo radi 
lotijo deteli in žolne, ki s  svojimi ostr i
mi kljuni izdolbejo v panje ce le  luknje. 
Če sam o pomislimo, kakšno bobnenje 
povzroča tako vrtanje in dolbenje po pa
nju in kakšno škodo lahko povzroči tako 
bobnenje čebe lam  pri 20° C pod ničlo, 
ni t reba  posebej poudarjati,  kako zelo 
moramo paziti, da ti dolbači ne pridejo 
v bližino panjev. V ta  nam en napnimo 
pred panji razne vrvice, nanje pa š e  obe-

kje kaka razpoka, katero  čebe le  niso sim o prazne konzervne ška tle  ali vsaj
utegnile  zadelati z zadelavino. To bomo p isane trakove, poleg panjev pa posta-
najpogoste je  našli tam, kjer se  naklade vimo morda š e  s trašilo .

OPOZARJAMO

vsa čebelarska društva in vse čebelarske družine na spremembo številke našega žiro ra
čuna pri SDK v Ljubljani, ki se glasi zdaj takole:

50101-678-48636

POPRAVLJAMO
T isk arsk i šk ra t je v  10. št. n ašega  g lasila  n a  str . 265, v  p rv em  sto lpcu  zadn ji o d 

stav ek , n ap rav il ze lo  n e lju b o  po m o to , k e r  je zelo  zam ešal v rs tn i rod, k a r  ste  p ra v  
go to v o  sam i opazili in p o p rav ili. O p rav iču jem o  se.

U red n ištv o

292



NAČRTNO ŠIRJENJE MEDOVITIH RASTLIN
VALENTIN BENEDIČIČ

Živimo v  času velikih dosežkov  v 
znanosti  in tehniki na  vseh  področjih 
človekovega udejs tvovanja ,  ki so bili 
pred  nekaj desetletji še povsem  neslu- 
teni. V zvezi z u po rabo  dosežkov č lo 
vek  veliko h itre je  in bolj učinkovito 
sp rem in ja  obraz  naše Zemlje. Gradijo  
hitre, večpasovne ceste, vodne  kanale, 
dolinske p regrade za vodne  akum ulac ij
ske bazene, razsežna letališča, velike in
dustr ijske  ob jek te  itn. Ta d inamični p ro 
ces pa  sprem lja  tudi vedno  več zask rb 
ljujočih pojavov. Saj pri tem najbolj t r 
pi ravno  zelena rastl inska odeja, ki v a 
ru je  tla p red  škodljivimi zunanjim i 
vplivi, čisti in obnav lja  z rak  in u ra v 
n ava  od tekan je  v o d a  na  površini in 
pod površino  tal. Procesi, ki sp rem i
n ja jo  obraz  Zemlje, zan im ajo  posebej 
čebelarje, saj se z nas ta ja joč im i sp re 
m em bam i rastl inske odeje hkra ti  spre
m in ja jo  —  n a v a d n o  v  škodo  —  tudi 
razm ere  čebelje paše. Razpoložljiva če
belja paša  pa  je osnovni pogoj za  ob 
stoj čebelarstva. Pri p roučevan ju  m ož
nosti š ir jenja m edovitega ras t l ins tva  je 
t reba  upošteva t i  tudi še selenje p reb i
va ls tva  iz hribovsk ih  vasi v  dolino k 
industrijsk im  središčem. H ribovske  vasi 
pos ta ja jo  vedno  bolj p razne;  starejši 
ljudje, ki še dalje vztra ja jo ,  zarad i  po 
m an jk an ja  delovne sile opušča jo  manj 
donosno  čebelarstvo. S tem  se ruši b io
loško ravnotežje  m ed žužkocvetnim  
rastl instvom  in žuželkami opraševalka-  
mi. Čebel ni več, divjih  opraševalcev  
cvetja  pa  premalo . Z a to  ljudje iz od 
m akn jen ih  k ra jev  ta rna jo  o slabih sad
nih le tinah  itn. Poleg tega se zapuščeni 
hribovski svet nezaželeno hitro  zarašča 
z raznim  grm ovjem  in drevjem. Čebe
larji ne sm em o prezreti  tudi široke a k 
cije za p reusm er jan je  kmetij.  To je raz 
veseljiva sp rem em ba, k e r  gre za tržno 
pro izvodnjo  in za bolj gospodarno  iz
rabo  naših ku ltu rn ih  zemljišč. V glav
nem  se p reusm erja  km eti js tvo  v  živi

norejsko  in sad jarsko  smer. Z gospo
d arn im  načinom  izrabe travn išk ih  in 
pašniških  te r  delom a tudi njivskih tal 
se sp rem in ja  tudi sestava t ravne  ruše 
ki pos ta ja  za čebelarjenje  celo ugodnej
ša, k ak o r  je bila pred  preusmeritvijo .

Naj pre idem o na posam ezne  zemlji
ške ku ltu rne  vrste, da  ugotovimo, kak  
šen pom en  im ajo  danes za čebelarstvo, 
k ako  bi čebelarji lahko vplivali oz i ro 
m a sodelovali pri sa jenju  medovitega 
ras t l ins tva  in na  ka ter ih  zemljiščih bi 
lahko sami bolj ali m anj načr tno  širili 
m edovito  rastlinstvo.

P reden  začnem o obravnava t i  posa
mezne zemljiške ku ltu rne  vrste, je t r e 
b a  poudarit i,  da  posam ezne m edovite  
rastl ine  niso povsod tudi medeče, to 
se pravi, da  povsod ne medijo. Z a to  ni 
mogoče p riporočati  š ir jenja ist ih  rastlin 
po vsej Sloveniji. N pr. akaci ja  je me- 
dovita , m edeča pa  le v  v inorodn ih  k ra 
jih. Čebele nabe re jo  na  njej v teh  k ra 
jih dnevno  tudi po več k ilogram ov m e
dičine; v kra jih  z bolj ostro  klimo, npr. 
n a  Gorenjskem , pa  ni nobenega donosa. 
Tudi ni na  m estu  slepo širjenje ja p o n 
ske sofore, ki je v  dom ovini znana  kot 
dobro  medeče drevo. V Ljubljani npr. 
je več odraslih  japonskih  sofor, v en d a r  
pa  še zelo m alo  ali nič ne vem o, ali jih 
ob cvetenju  v mesecu avgustu  čebele 
kaj p r ida  obiskujejo . V vsaki pokrajin i 
v Sloveniji je t reb a  torej najpre j  veliko 
opazovati ,  k a tere  m edovite  rastline tu 
di dejansko  medijo. Slovenija je n a m 
reč po klimi zelo različna, čeprav  je 
m a jh n a  dežela, ki meri le 20.251 km 2.

Posam ezne m edovite rastline 
na travnikih in njivah

Pa pogljemo, k a tere  glavne m edov i
te rastline so še pred  k ra tk im  rastle  in 
medile na  posam eznih  km eti jsk ih  zem 
ljiških ku ltu rn ih  vrstah .
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N a n jivah  sm o takoj spom ladi o p a 
zili, d a  so žita precej zaplevcljena z 
malo m r tv o  koprivo. Po knjigi o me- 
dovitih  ras t l inah  znane švicarske čebe
larske znanstvenice Ane M auriz io izloči 
m r tv a  kopriva  na  površini 1 ha  okrog 
200 kg medičine. N ada ljn ji  važni m ede
či rastlini n a  njivah, ki cvetita  poleti, 
s ta  plavica —  m odriš  in osat. Obe iz
ločata zna tne  količine medičine. N av e 
deni najvažnejš i  medeči njivski pleveli 
so z u po rabo  herbic idov z naših njiv 
že dom ala  povsem  iztrebljeni. Od kul
tu rn ih  njivskih rastl in  p r ide ta  v  poštev 
za čebeljo pašo  predvsem  črna dete lja  
in lucerna. N a črni detelji naberejo  če
bele zarad i g lobokih m edovn ikov  le m a 
lo medičine, lucerna pa izloča večje ko 
ličine le v v inorodn ih  krajih. Čebelar 
n im a nobenih  možnosti za izboljševanje 
čebelje paše na  njivah.

Po travn ik ih  je zarad i bolj zgodnjih 
košenj čebelja paša  vedno  bolj s k r o m 
na. Vodilni medoviti  rastlini pred  prvo 
košn jo  sta  reg ra t  iin t ravn iška  kadulja,- 
pred  košn jo  o tave  pa  so: glavinec, ru 
m ena  deteljica, m edvedove tace te r  na 
m okro tn ih  travn ik ih  in ob potok ih  šk r
bine te r  razne vrste  met. Tudi na  t r a v 

nikih n im a čebelar nobene m ožnosti za 
širjenje m edovitih  rastl in.

Omenili smo že, da  se s p reu sm e r
jan jem  kmetij v ž ivinorejske o b ra te  in 
z vpeljavo  pašno-košnega nač ina u p o 
rabe pašn ikov  in travn ikov  sprem inja  
tudi sestava rastl in  v  travni ruši. Z a
radi gnojen ja  z dušičnimi in drugimi 
gnojili te r  zaradi tep tan ja  ruše po paš 
ni živini so nam reč  v ruši neka te re  r a s t 
line izginile, razvile pa so se tiste, ki 
dobro  p renaša jo  ta  nov  način oskrbe 
in upo rabe  t ravne  ruše. Iz te ruše v id 
no izstopa že v zgodnji pom ladi regrat 
( taraxacum  officinale) z velikimi ru m e 
nimi košaras t im i cvetovi. N eka ter i  š te 
jejo sicer reg ra t  na pašnikih  za plevel. 
V endar  tem u ni vedno  tako. N a  d rago 
cenih beljakov inah  je nam reč  bolj b o 
gat k ak o r  različne trave, saj jih vsebuje 
k a r  23 %. Poleg tega im a zelo malo 
težko prebavljive vlaknine. Porašča 
predvsem  gola m esta  v pašni ruši. Zelo 
pom em ben  je tudi zarad i m ineraln ih  
snovi apna ,  m agnezija  in natrija .  Vse
buje le nekoliko preveč kalija, okoli 4 
odsto tke. Pašno-košni način uporabe  
trav n a teg a  sve ta  je že dalj časa v rabi 
v  sosednji Avstriji in Zvezni republiki

T udi na  re g ra to v em  
cvetu  se čebela  
d o b ro  poču ti.

F o to : J . Skok
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Nemčiji. Niič čudnega ni, da  so čebe
larji v teh deželah opazili to sp rem em 
bo in jo izkoristili pri čebelarjenju. Ce- 
belarijo  tako, da  so čebelje d ružine že 
ob začetku cve ten ja  reg ra ta  v polni m o 
či, d a  lahko dobro  izkoristijo  to pašo, 
ki daje d ober  donos medičine in cvet
nega peloda. V zadnjih  letih redno  sli
šimo od sosedov, d a  so točili m ed od 
regrata . Regrat pa ni edina za čebelar
ja  zan im iva rastlina, ki se po jav lja  v 
večji množini pri pašno-košnem  načinu 
izkoriščan ja  trav n a teg a  sveta. Sc v večji 
množini se razraste  najbo ljša  pašna de
t e l j a —  bela deteljica (trifolium repens). 
Ta deteljica dobro  medi, le v donosu 
cvetnega peloda je bolj skrom na.

Čebelarji, ki čebelarijo v krajih , k jer  
se je  začel razvijati pašno-košni način 
upo rabe  t ravne  ruše, naj zato  sp rem 
lja jo  te sp rem em be in u rav n a v a jo  svoje 
čebelarjenje tako, d a  bodo to  novo če
beljo pašo  čimbolj izkoristili. Za u s p e 
šen pašno-košni način upo rabe  t ravne 
ruše je nam reč  značilno to, da  vedno  
del pašnih oddelkov  počiva, k a r  o m o 
goča, da  se bela deteljica po paši ob 
raste  in spet vzcvete.

Kaj m edi v gozdu

Prehajam o na zadnjo  zemljiško ku l
tu rno  v rs to  —  na gozd. Gozd je bil že 
od nekdaj in je še danes važen za če
belarstvo. P rvo tno  dom ovan je  čebel ic 
bilo v  gozdovih. Iglasto drev je  nudi če
belam  mano. L is tna to  pa  tudi n e k ta r  in 
cvetni pelod. Za čebelars tvo je še po 
sebno važen zunanji  rob  gozda in n je
gov no tran j i  rob  ob gozdnih jasah. V 
načrtu  je tudi us tva r i tev  pro tive trn ih  
gozdnih pasov  od izbranih  drevesn ih  in 
g rm ovnih  vrst. V Sloveniji je okrog 
100.000 ha km eti jsk ih  zemljišč v  P o m u r
ju, Srednjem  Podrav ju  in Spodnjem  P o
savju  (Krško polje1), ki po trebu je jo  p o 
sredno vars tvo  v e t ro b ran o v  gozdnega 
d rev ja  in grmovja . Poleg tega so po 
trebni gozdni ve t rob ran i tudi na  Krasu. 
N ač rt  za u red itev  ve t ro b ran o v  v  n ave

denih pok ra j inah  je naprav il In š ti tu t  za 
gozdno in lesno gospodarstvo  Biotehni
ške fakultete .

Pri sa jenju  d rev ja  in grm ovja  ob 
robovih  gozda in pri u s tv a r jan ju  v e t ro 
b ransk ih  gozdnih pasov bi lahko sode
lovale tudi čebelarske te renske o rgan i
zacije, d ru š tva  in družine. Dogovoriti 
pa se m ora jo  o tem s pristo jn im i gozd- 
no-gospodarskimi organizacijami. Z a n i
mati se m ora jo  tudi, katere  vrs te  d re v 
ja  in g rm ovja  pridejo  v  poštev, in se 
sporazum eti  o načinu sodelovanja. N o 
bene po trebe  ni po uvozu tujih  d reves
nih in g rm ovnih  vrst, s kater im i se v n a 
šajo  često tudi razne drevesne bolezni. 
Za te nam ene bi bile s čebelarske plati 
zanimive naslednje drevesne in g rm ov
ne vrste :

Lipo (Tilia PlatYphylos), ki zrastejo 
do  40 m visoko in dosežejo večstoletno 
s ta ros t;  lipovci (Tilia Cordata),  ki z ra 
stejo do 25 m visoko in dosežejo s t a 
rost okrog 150 let; ostrolis tni javori 
(Acer Platanoides),  ki raste jo  h itro  in 
dosežejo  s ta ro s t  150 let; m aklen i  (Acer 
campestre),  to so nizka drevesa, ki pa 
dosežejo s ta ro s t  200 let; robinije  — 
akacije  (robinia Pseudodoacacija),  ki 
zrastejo  h itro  do 20 m visoko in dose
žejo povprečno  s ta ro s t  50 let; češnje — 
drobnice (Prunus Avium); v  poštev  p ri
dejo zlasti na  apnenih  tleh; jerebike 
(Sorbus aucuparia ),  ki zraste jo  do 15 m 
visoko in dosežejo s ta ro s t  80 let; grmi-, 
rum eni d ren  (Cornus Mas), ki cvete že 
februar ja ,  raste  počasi od 3 do 8 m vi 
soko, doseže s ta ro s t  100 let te r  daje 
n e k ta r  in cvetni pelod; k rh lika  (Rham
nus frangula), ki doseže višino do 7 m, 
d ob ro  p renaša  senco, rumeno-beli cve
tovi izločajo n e k ta r  vse leto, in leska 
(Corylus avellana), ki uspeva  tudi še v 
senci in nudi zgodaj obilo cvetnega p r a 
hu.

Vse navedeno  drevje, razen robinije 
in krhlike, pr ide v poštev  tudi pri u re 
jan ju  m estn ih  parkov . Poleg naš te t ih  
pridejo  v  poštev  za m estne  nasade  tudi 
še razne vrbe  in pajesen  (Ailathus glan- 
dulosa), ki z raste  hitro  do  20 m te r  d o 
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bro  medi in nudi tud i pelod. Kot grm 
pride v  vseh m estn ih  nasad ih  v  poštev 
zlasti še skozi vse leto dobro  medeči bi- 
sern ik  (Symphori-carpus racemosus).

Čebelarskim druš tvom  in druž inam  
priporočam o, da  skupaj s ho r t ik u l tu rn i
mi društv i  spo razum no  s kom una ln im i 
podje tji  pom agajo  u vaja ti  v  nasade 
čimveč zgoraj naš te tega  dom ačega drev 
ja  in grmičevja. T ako  urejeni nasadi 
bodo bolj koristn i tudi za dom ače ptice 
ta k o  pri gnezdenju  k a k o r  tudi pri iska
n ju  h rane  od d revesn ih  sadežev.

Končno so osta la  razpoložlj iva še 
m anj p lodna  ozirom a za rad i  neugodne 
oblikovitosti tal gospodarsko  teže u p o 
rab n a  zemljišča: bregovi, nasipi, poboč
ja  ob kom unikaci jah ,  v o d a h  in vodnih  
kanalih , opuščene gramoznice, od laga
lišča za p rem ogove ugaske in drug  o d 
padni m ater ia l  itd. Samo ta  zemljišča, 
ki gospodarsko  niso zanimiva, lahko 
upo rab ijo  čebelarji,  seveda sporazum no 
z njihovimi lastniki ozirom a z im etniki 
pravice up o rab e  za bolj ali m an j n ač r t
no š irjenje m edov it ih  rastlin.

Za u tr jevan je  nasipov, pobočij in 
bregov ob kom unikac i jah  in vodnih  ja r  
kih pridejo  v  poštev  poleg t rave  —  po 

končne stoklase (Bromus inermis) espar- 
ze ta  (Onobrychis sativa), ki je dolgo
tra jna  in iima globoke korenine, s k a te 
rimi dobro  veže zemljo. Esparze ta  je 
dobro  medeča. Čebele jo ob iskujejo  ze 
lo rade. Od grmičevja pride tu  v poštev  
p redvsem  bisernik, t ik  ob vodi tudi r az 
ne vrbe. Ob bregovih  p o tokov  in rek 
se r a d a  naseli zlata  rozga (Solidago vir- 
goaurea), ki nudi do pozne jeseni m ed i
čino in pelod. N jeno  seme je slabo ka- 
ljivo, zato  se razm nožuje  predvsem  z 
izrastki in z delitvijo. Prijajo  ji tudi su
ha peščena tla. N a  rečnih naplavinah, 
opuščenih  gramoznicah, odlagališčih za 
prem ogove ugaske in drug odpadn i m a
terial dobro  u spevajo :  bela  in rum ena  
m e d n a  dete lja  (Mellilotus albus, M. offi
cinalis), dalje gadovec (Echium vulga
re), v re tenčas ta  kadu l ja  (Salvia vertici- 
lata) z vijoličasto  rdečimi cveti in boreč 
(Borago officinalis). Seme teh  rastlin  se 
dobi najlaže jeseni z osm ukan jem  ob 
stoječih zrelih rastlin, ki jih je n a  n aš te 
tih zemljiščih skoraj povsod dovolj.

Viri: Anna M auriz io  —  Das T ra ch t
pflanzenbuch;

D er Im kerf reund  štev. 5. in 7., 1972;
lastna  opazovanja.

Med tra v o  je obilo  
m edov itega  cvetja . 

F o to : Z. Orel
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KJE, KAJ IN KDAJ BO MEDILO
IVAN KRAJNC

I.

Kdaj in k ak šn a  bo paša, posebno 
tista, od k a te re  čebelar pričakuje  glavni 
dohodek, je velika zagonetka. Zaradi 
tega napovedi m eden ja  zelo zan im ajo  
skoraj vsakega, ki se u k v a r ja  s čebe
lami.

N eprevaževalc i m ora jo  čebelarjenje  
prilagoditi razm eram  in pašam  svojega 
kraja , tj., m ora jo  poskrbeti ,  da  so v 
času paše n jihove  družine na  višku 
svojega razvoja. Slednje dosežejo z raz 
nimi prijemi, od  ka ter ih  o m en jam  tukaj 
le dražilno  k rm ljen je  in združevanje 
pred  sam o pašo.

D a bi bile družine vedno  na višku, 
m o ra  čebelar  upoštevat i  pe t  stvari, in 
sicer .-

1. m lade matice;
2. zados tna  zaloga hrane ;
3. p ro s to rn o s t  p an ja ;
4. vsi posega p ravočasno  oprav lje 

ni, in
5. zdrave družine.
To so prvi pogoji uspešnosti  čebe

larjenja.
Prevaževalce posebno  zan im ajo  n a 

povedi m edenja ,  ker  je v sa k a  selitev 
povezana  z velikimi napori,  izgubo 
časa, tvegan jem  pogina in velikimi 
stroški.

M edenje  je odvisno od vlage v  zem 
lji, nadm orske  višine in geografske ši
rine, posebno  pri travn išk ih  pašah. Da 
n ad m orske  višine 800—  1000 m dajejo  
največ nek tar ja ,  je zakonitost,  n a  k a 
te ro  noben  n ap re d en  čebelar ne bi smel 
pozabiti. Če bo paša  izkoriščena pa  je 
odvisno od  lepega in ugodnega v rem e
na v času cvetenja (vlažnost atmosfere, 
te m p e ra tu ra  zraka,  veter,  padavine).  Pri 
lesnih ras t l inah  je odvisno  m eden je  od 
obilnosti paše v  p re tek lem  letu.

Z an im a nas, kdaj m eden je  začne, 
tako, da  ne p repeljem o prezgodaj ali

d a  pašo  zam udim o; čas je čebelarju  in 
čebelam  zlato.

Z a  obilno m eden je  m ora jo  biti po 
goji top lo te  in vlage takšni,  da  je živ
ljenje rastl in  no rm alno  in d a  je n jihova 
ra s t  po  možnosti  pospešena.

Letni čas n a reku je  toploto, v enda r  
pa  v  k ra tk ih  presledkih  slednja zelo 
niha. Klimatični pogoji niso v sako  leto 
normalni.  Včasih je leto deževno, d ru 
gič sušno, lahko  pa je tudi deževno in 
hladno. N a  žalost še ni preroka,  ki bi 
n am  lahko povedal,  kakšno  bo  vrem e 
niti za nekaj dni, še m anj p a  za nekaj 
tednov  ali mesecev vnapre j.  Še na jbo lj
še je us tno  izročilo. Rdeči mesec po 
meni dež, b leda luna napovedu je  pa  
lepo v rem e ; dalje, rdeče večernje nebo 
napovedu je  prihodnji dan  lepo vreme, 
rdeča ju t ra n ja  zar ja  pa dež. Vemo tu 
di, da  ovčice na  nebu  napovedu je jo  po 
slabšanje, za njimi pridejo  štrenasti  
oblaki, za temi pa  kope in končno se 
že bliska in dežuje.

Z vlago v  zemlji p a  je čisto drugače. 
Ko raziskuješ pasišče, imej s seboj m o 
tiko. Vlaga se zadržu je  v zemlji nekaj 
mesecev. To se dogaja  redno  z zimsko 
vlago, ki omogoča življenje rast l inam  
za daljši čas. Od zimskih padav in  je 
odvisno vse, ali slednje niso nikoli en a 
ke, zato  p a  tudi zim ske vlage niso 
vedno  enake.

Če pozimi in zgodaj spom ladi ni 
deževalo, bo  t ravn išk im  ras t l inam  pri
m an jkovalo  vlage, k e r  im ajo  plitve k o 
renine. T ravn iška  paša  je vedno  ta k ra t  
slaba, ko  je suha zim a in april brez dež
ja. M edenje  otave, žepka in jesenske 
rese je odvisno od poletn ih  padavin . 
Zavedati  se m oram o, d a  so v eč k ra t  na 
m a jhn ih  razdaljah  velike razlike v  obi
lju padavin .  D vajse t  cen tim etrov  raz
m očene zemlje zagotav lja  pašo za čas 
do dveh  tednov. Pri drevesih  vpliv  suše 
ni tak šen  k o t  pri t ravn išk ih  pašah. Tu
kaj je po jav  m ed en ja  drugačen. Drevo,
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ki je letos zamedilo, po rab i  za to  svoje 
zaloge sokov  in h ran il  za seme in p lo
dove te r  ne m ore ustva ri t i  cvetnih  pop 
kov  za  nas lednje  leto. Z arad i  tega ni 
m eden ja  nas lednje  leto ali pa  medi ve 
liko manj. Ta po jav  je posebno  viden 
pri sadnem  drev ju  in akaciji.

Če im am o  vse leto sušo, je o k rn je 
no življenje rastl ine  te r  je logično, da  
je število cvetnih p o pkov  nas lednje  le
to  odvisno od v rem ensk ih  raz m er  v te 
ku leta, ne glede na  cvetenje v tem  le
tu. Akacijevi cvetni popki pri pozebah 
pozimi in v  zgodnji pom ladi postanejo  
gluhi, k e r  so jim poškodovane  celice. 
Z arad i tega vedno  poglej,  če so cvetni 
popki v precepu črni in vejice na  k o n 
ceh zgrbančene, k a r  pomeni, da  so po 
škodovane  od zime in slane. H laden  
z ra k  se ved n o  zadržu je  po do linah  zato, 
k e r  je težak. Akacija na  hribih in p o 
bočjih ne zmrzne, za to  kljub  zm an jša 
nem u  m eden ju  v tak ih  le tinah koris ti
m o hribovite  te rene za pašo. Akacija 
p rav  r a d a  zmrzne, posebno  po sušnih 
letinah, ker  se ta k ra t  vejice in popki 
ne m orejo  oleseniti. Po tak ih  v rem e n 
skih razm erah  zm rzal nas top i tudi pri 
dokaj milih zimah.

Lipa medi m a lokda j ;  pri njej je za 
obilno izločanje n ek ta r ja  po trebn ih  več 
pogojev, od ka ter ih  je v laga v zemlji 
in ozračju te r  zm erno  toplo vrem e brez 
v e t ra  osnovni pogoj.

Kostanj daje, posebno  v  sušnih le
tinah, n ek ta rn o  in obilno be l jakov in 
sko (obnožinsko) pašo.

M an o  izločajo uši, a n jihovo število 
je odvisno  od bioloških in klim atičnih  
razm er. Paše na  m an i so redke. Vsako 
tre t je  ali če tr to  leto zam edi gozd, ko se 
ušice nam nožijo . G ozdna  paša  navadno  
začne naglo (takoj prepelji). Donosi so 
več inom a izdatni. Deževje skoraj v ed 
no  prek ine izločanje m ane  za krajši 
ali daljši čas, na  ža lost  pa  nav a d n o  za 
tis to  leto.

Zače tek  cve ten ja  je odvisen od to p 
lo tn ih  razm er.  Ker je top lo ta  po letih

različna, je tudi zače tek  cve ten ja  kaj 
različen. Bili so primeri, d a  je akacija  
cvetela že 28. aprila, drugič pa šele 20. 
maja. E nako  je začel žepek cveteti prve 
dni avgusta , drugič pa  šele konec av 
gusta.

N aša  dom ovina  im a različne n a d 
m orske  višine, različno zemljo, p ad a v i
ne in toploto. Vsi ti činitelji u s tva r ja jo  
različen rastl inski svet. G lavne paše p a 
dajo  v  različna časovna  razdobja ,  zato 
lahko  čebelarji s p revažan jem  ek o n o m 
sko več pridobijo.

II.

V nada ljevan ju  bi rad  v  časovnem  
zapo red ju  omenil le glavne paše, ki so 
za čebelarje-prevaževalce ekonom sko 
zanimive, in sicer:

a) Glavne spom ladanske paše:
1. Spom ladanska resa (Erica carnea)
Velika resišča im am o v  okolici Cerk

nega, Idrije in G orn je  Trebuše. Tudi 
Gorski K otar  im a spom ladansko  resje. 
Resa cvete zgodaj februar ja ,  m arca  in 
v začetku aprila. V deževni pomladi 
prevaževalci zgubijo mnogo delavk. T a 
k ra t  panji zelo oslabe, m ed tem  ko ob 
lepem v rem enu  čebele že v  aprilu  roje. 
Ob tak ih  letih čebele odlično izkoristi
jo  akacijevo pašo. Približno vsak ih  10 
let napo ln ijo  čebele medišča na  resi.

2. Akacija (Robinia pseudoacacia)
Akacijeva pasišča im am o n a  G ori

škem, v okolici Ilirske Bistrice, v P rek 
m urju , Podravini,  Banatu  in Srbiji. A ka
cijeva paša  je najbolj zanes ljiva paša, 
ki le redko  odpove. Cvete v  m a ju  in v 
prvi polovici junija. Prevaževalci zarad i 
različne nadm orske  višine izkoristijo  tu 
di po  tri paše v eni sezoni.

3. Kadulja (Salvia officinalis)
H rv a šk o  Prim orje, Istra, D a lm atin 

sko Prim orje , mnogi predeli H ercegovi
ne in Črne gore so bogati na  kadulji. 
Cvete v  času akacije. Rabi dosti vlage 
in obilo toplote. Če tega ni, ni m eden ja  
in čebele um ira jo  na  pasišču od  gladu.

298



b) Glavne letne paše:

1. Oljno repico (Brassica napus  var. 
oleifera) gojijo v  P rekm urju ,  P tu jskem  
polju. L jubljanski kotlini,  Vojvodini, 
H rvašk i in Srbiji. Im am o ozimno in 
ja ro  oljno rcpico. P rva  cvete v  aprilu, 
d ruga pa juli ja  in avgusta. O zim na d a 
je več nek tar ja .  D nevni donosi so do
3 kg. Za točenje jc okoli 10 kg.

2. Sončnica (Helian thus annus)
Sončnica je industr i jska  rastlina.

N ah a ja  se v m anjših  količinah po vsej 
Sloveniji. Večje količine gojijo v V ojvo
dini, Srbiji in Slavoniji.  Slovenski p re
važevalci vozijo t ja  zelo redko.

3. Buča (Cucurbita pepo) jc p rvo raz
redna  rastl ina  za čebelarstvo. Kjer sad i
jo  m nogo buč (med koruzo  in k ro m p ir 
jem), dobi čebelar  dobro  žimnico. P r i
poroča se kom binaci ja  paše na  otavi in 
raznih dete ljah  z bučami.

4. Beli bosiljak (Stachys a n n u a  L.) 
ras te  po strniščih v Vojvodini in S lavo
niji. P aša  t ra ja  dva  meseca, v juliju in 
avgustu. Več s lovenskih čebelarjev  je 
koristilo to pašo, v e n d a r  jo  v zadnjem  
času opuščajo.

5. Lipe. Im am o tri v rs te  lip. Srebrno 
ali belo lipo (Tilia tom entosa), vcliko- 
lis tno (Tilia grandifolia) in drobnolist- 
no  (Tilia parvifolia). N ajbolj zgodnja  je 
velikolistna, na to  d robno lis tna  in n a 
zadnje  belolistna. Torej paša  je dolga, 
za to  čebele ob m edenju  dobro  naberejo. 
Paša  ni gotova, k a d a r  pa  medi, pa  da 
posam ezno drevo, s ta ro  50— 100 let, po 
30 kg nek tar ja .  Cvete v juniju. Lipa je 
razšir jena po vsej Sloveniji,  posebno pa 
vozijo čebele v Soško dolino in Haloze. 
Tudi Gorski Kotar, F ruška  gora in Sr
b ija  im ajo  lipo.

6. Travniške paše sestojijo iz t rav n i
ške kadulje , bele detelje, metvice, m a 
terine dušice in raznega drugega cvetja. 
Čebelarji vozijo čebele na  Postonjsko, 
blizu Črnega v rh a  in širom po Slove

niji. Dobre t ravniške paše v k o m bina
ciji gozdnih paš so v G orskem  Kotarju. 
T ravn iška  paša  je v  g lavnem  v juliju.

7. Kostanj (Castanca sativa)
K ostanjeve paše so v  Goriških Br

dih, v okolici Litije, v podnožju  Pohor
ja  in v H alozah.  N a H rv a šk e m  ga n a j 
dem o v Podravini in n a  vznožju Učke 
v Istri.  Kostanj cvete ob času lipe.

8. Gozdne paše: hoja  in sm reka  sta  
najbolj razširjeni drevesi po vsej Slove
niji. Prevaževalci vozijo največ n a  H ru 
šico, N anos, v Kočevske gozdove, Snež
nik, Pohorje  in na  Gorenjsko. N a  teh  
pasiščih, ki so v g lavnem  v juliju in  av 
gustu, je veliko zlo medved.

c) Jesenske paše
1. Ajda (Polygonum jagopirum)
Sejejo jo na  Krasu, Gorenjskem , D o

lenjskem, v P rekm urju  in na Ptu jskem  
polju. Cvete v avgustu  in sep tem bru ; 
je p a  zelo negotova paša.

2. Žepek ali šetraj (Saturela m onta-
na)

Čebele vozijo na  Kras, v H rv a šk o  in 
D alm atinsko  P rim orje  te r  v Liko. C v e 
te avgusta  in sep tem bra .  Pri zadostni 
vlagi da  dobro  žimnico, izdatno  pa m e
di v enem desetletju  le do dvakra t .

3. Jesenska resa (Calluna vulgaris) 
je dolgoletni lesenasti polgrm. Raste  po 
pustih  kislih te renih  m ed p rapro tjo .  
Cvete v  avgustu. Slovenski čebelarji 
vozijo v okoliše od Skrada  do Ogulina 
in do  Blate te r  n a  Ličko polje od Pe- 
rušiča do Gračaca. V suši resa  ne da  
nič. Med sc težko  toči. Donosi so dnev 
no do 2 kg. Po 1. sep tem bru  ne medi, 
ker  so h ladne noči. Za m eden je  m ora  
biti z ju tra j t e m p e ra tu ra  +  14° C, a dnev 
na čez +  28° C.

Ker za prevaževalce druge m edovite  
rastl ine ne pridejo v poštev, jih tuka j 
zarad i p o m a n jk a n ja  p ro s to ra  nisem 
omenil, čeravno  jih prevaževalci na  
razn ih  pasiščih srečujejo in p ridno  iz
koriščajo  zraven  zgoraj naštetih .
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»VZREJAJMO BOLJŠE ČEBELE!«

T ako  se glasi nas lov  knjige o vzreji 
matic ,  ki je letošnjo  pom lad  prišla  iz
pod  peresa  dr. Jo ž e ta  R iharja  m ed slo
venske čebelarje. N aše  glasilo je na  to 
knjižno novos t  opozorilo  že z ob javo  
Z av o d a  za čebelars tvo v aprilski šte
vilki (Sl. č. 1972 —  str. 128).

Ker pa  je Zveza čebelarskih  druš tev  
pre je la  om en jeno  knjigo v  oceno, zlasti 
pa  tudi zato, k e r  ta  kn jiga  nedvom no  
p reds tav l ja  res po m e m b n o  pridobitev  
n a  področju  slovenske čebelarske lite
ra tu re ,  je v se k ak o r  prav, d a  se ob njej 
znova  nekoliko pom udim o.

V naši organizaciji smo ob različnih 
priložnostih  že v eč k ra t  poudarili p o tre 
bo po knjigi o vzreji matic. K tem u 
nas n ava ja jo  razni nagibi ali motivi, 
k o t  so na  pr im er:

1. P rizadevan je  za  čim boljšim če
beljim plemenom .

2. U spešnejša  zun a n ja  trgovina s 
čebelami.

3. P o treba  po rezervnih  m aticah  v 
v sakem  čebelarstvu.

4. V sakole tno  pom la jan je  m atic  v 
vseh  čebeljih družinah. Itd.

O d k a r  čebelarim o p redvsem  n a  med, 
nam ern o  o m e ju je m o  ro jen je  do sk ra j
n ih  možnosti.  T oda  s te m  pa neho te  
zelo občutno  zav iram o n a ra v n o  ob n av 

ljanje  matic. D elna odpom oč tem u  je 
sicer v  preleganju, na  k a r  pa  se ne 
m orem o zanašati .  Zelo bi bilo torej 
pr iporočati ,  d a  se v sa k  n ap reden  če
belar  loti vzreje matic. Tu seveda ne 
mislimo množične vzreje, ki pr ide v po 
štev  le za ožji krog poklicnih vzreje- 
valcev, —  ne mislimo pa tudi ne samo 
vzreje neka j m alega rezervnih  m atic  
za nu jno  pom oč kak im  osiro te lim  d ru 
žinam, —  tem več mislimo zlasti vzrejo 
us trezajočega števila matic  za vsako le t
no redno  in splošno obnav ljan je  ali po 
m la jan je  v  lastnem, dom ačem  čebelar
stvu. Le m lada  matica, ki je kvečjemu 
v drugem  letu starosti,  je eden  izmed 
glavnih pogojev za  zadovoljiv  spom la
dansk i razvoj in poznejši gospodarski 
uspeh.

Vemo, d a  do takega  splošnega ob 
n av l jan ja  še ne bom o km alu  prišli, to 
da  do tega cilja pa  n am  v e n d a r  lahko 
m nogo p r ipom ore  ravno  ta  R iharjeva 
knjiga, če se bom o nan jo  opirali. Po 
n jenem  nas lovu  bi sicer sodili, d a  je 
a v to r  hotel dati  poseben p o u d a re k  se
lekciji. V enda r  tega ne sm em o vzeti 
tako  s trogo doslovno. Iz vsebine n a m 
reč lahko povzam em o, d a  knjiga u s t re 
za tudi vsem  drugim  m otivom , ki nas 
nava ja jo  k  vzreji matic.

D va p a n ja  m atičn jak a . V sak p an j 
im a  dva  o d d e lk a  p o  5 sa to v  in dva  
o d d e lk a  p o  4 sa te . N a  p ro če lju  o d 
d e lk o v  so oznake , ki jih  čebele  lah 
ko m ed  sebo j ločijo .
Iz knjige: Vzrejajmo boljše čebele.
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Res, da  smo si priročn ik  o vzreji 
m atic  zamišljali k o t  d robno  knjižico, ki 
naj bi v  zgoščeni obliki poda la  sam o 
k ra tk a  p rak t ičn a  navodila ,  ki so p o tre b 
na povprečnem u našem u čebelarju. V 
R iharjevi knjigi pa  so poleg prak tičn ih  
n a p o tk o v  p o d an a  tudi poglav ja  znan 
stvenega značaja, t a k o  s področja  b io
logije k a k o r  tudi s področja  fiziologije.
— V endar  m oram o  takoj na  tem  mestu 
poudaritii, da  to  knjigi n ik a k o r  ni v 
škodo, tem več le v dobro, saj je knjiga 
p rav  za to  zn a tn o  bogatejša. A vtor  se 
s tem  tudi ni oddaljil od  postavljene 
naloge. Vsa izvajan ja  so nam reč  v  lo
gični zvezi s selekcijo in  z vzrejno 
prakso. T ako  je p rav z ap rav  z vsemi 
učbeniki in priročniki:  a v to r  se p o t ru 
di, d a  bi bila kn jiga  čimbolj izčrpna 
in zato  zbere v njej vse gradivo, ki 
van jo  spada,  čitatelj pa  vzam e iz nje 
pač to, k a r  je zanj najbolj  ak tu a ln o  
in ga najbolj  zanim a. To nas  ne sme 
p rav  nič motiti. Zgovorna  p r im era  za 
to je naša  enc iklopedija  »Sodobno če
belarstvo«: boga ta  knjiga, da  sm o lah 
ko ponosni nanjo , —  a redki so, ki bi 
jo bili predelali od A do Z.

Iz vsebine je mogoče povzeti, d a  je 
dr. R ihar  poleg lastnega š tudija,  izku 
šenj in p rakse  vple tel v knjigo tudi š te 
vilne izsledke iz p ridob itev  tu jih  z n a n 
s tven ikov  in s trokovn jakov . N ek a te ra

poglav ja  so ta k o  zanimiva, da  jih bo  
z už i tkom  bral tudi k ak  izkušen čebe
lar, k e r  bo v  n jih  našel še m arsikaj 
novega. —  Posebna p riv lačnost knjige 
so izvirni domači in tuji citati,  ki jih 
je a v to r  p ra v  smiselno in načr tno  
vstavlja l k o t  »gesla« (motto) pod  n a 
slove posam eznih  poglavij. S takim i ci
ta t i  na  p ravem  m estu  lahko m nogo p o 
vemo. P rav  posrečen je Goličnikov 
citat, ki je nam erno  tiskan  še v  naši 
časti tiljivi bohoričici.  —  Razčlem ba na  
dele, poglav ja  in ods tavke  je zelo do 
b ra  in dela knjigo dovolj pregledno.

K bogati vsebini m nogo pripom ore jo  
številne ilustracije —  skice in fo tograf
ski posnetki,  ki učinkovito  ponazar ja jo  
besedilo, obenem  pa  knjigo p r ije tno  
poživljajo. Ilustracije so s trokovnim  
knjigam  nujno  po trebne  in si brez njih 
tak ih  knjig skoro  ne m orem o misliti.
V tem  pogledu se je a v to r  zelo po 
trudil, saj je skupno  z grafikoni, d ia 
g ram i in  fo rm ularji  zbral p reko  50 slik. 
k a r  je pri obsegu ca. 150 s tran i  res 
veliko.

V oblikovnem  pogledu je knjiga ze
lo lepa in p r iročna:  pap ir  dokaj kval i
teten, fo rm a t  rav n o  pravšen, t isk  do
volj p regleden a ne p redroben . Skoda, 
da  ni nekaj izvodov vezanih  v  p la tno 
ali vsaj v polpla tno, k e r  ta  knjiga bo 
m o ra la  k o t  priročn ik  služiti naš im  če-

T nko  n a red im o  h k ra ti  p o  18 m a-
tičn ikov .
Iz k n jige : V zreja jm o  bo ljše  čebele.
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bclar jcm  za m nogo let. Ta ali oni bi 
si p rav  za to  m o rd a  želel vezavo s trdi 
mi p latnicami. Posebno lična je nas lov
na s tran. O dlikuje  se po svoji p rep ro 
stosti, toplih  nežnih b a rv a h  in je d rn a 
tem  motivu.

V koliko izvodih je b ila  kn jiga  ti
skana, nam  ni znano, do m n e v am o  pa, 
d a  jo bodo  naši čebelarji k a r  kmalu  
razvzeli.  Knjiga je res dobra  in je v red 

na  priporočila. A vtor  jo  je posvetil spo
m inu  A ntona  J a n še  in ta k o  dal v  po 
časti tev  n jegove dvesto le tn ice lep in 
časten  prispevek. Razum e se namreč, 
da  je položil van jo  m nogo intenzivnega 
študija, resnih  n ap o ro v  in  vztra jnega  
dela. Naj m u bo torej na  tem  m estu  
izrečeno zasluženo priznanje!

Fr. G una

R ojstvo  m atice
Iz k n jig e : V zreja jm o bo ljše  čebele.

Knjižico lahko dobite pri Zavodu za čebelarstvo, Ljubljana, Rožna dolina c. XIX/2. 
Naročnik, ki naroči 10 izvodov, ima 10 % p opusta, pri naročnini 30 izvodov pa 20 %.
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SELEKCIJA IN  KONTROLA 
PRI PARJENJU ČEBEL-MATIC

Ciril J a len

V času od 31. julija do  5. avgusta  
1972 je bil v  novozgra jenem  čebelar
skem  inštitu tu  v Lunzu am  See na 
Spodnjem  A vstr ijskem  velik m ed n a ro d 
ni sem inar:  »Selekcija in kon tro la  pri 
pa r jen ju  čebel-matic«.

N a povabilo  dipl. inž. R uttncrja ,  di
r ek to r ja  tega inšt itu ta ,  ki ga je poslal 
Zvezi čebelarskih  d ruš tev  za Slovenijo 
v Ljubljani, sem se ko t  vzrejevalec- 
p rak t ik  udeležil sem inarja  po p riporoč i
lu Zveze in gmotni podpori pod je tja  
Medex.

S em inar je imel m ednarodn i značaj.  
Bil je odlično organiziran, na  zelo v i
soki znanstveni,  s trokovn i ravni. O rga
nizirala ga je s ta lna  kom is ija  za bio lo
gijo čebel pri M ednarodn i zvezi čebe
larskih združenj Apimondii. Vodil ga 
je p redsedn ik  te s trokovne  komisije 
prof. dr. F riedrich R u t tne r  iz Z ahodne 
Nemčije  in njegov b ra t ,  dipl. inž. H. 
Ruttner ,  Avstrija, d irek to r  čebelarskega 
inšt i tu ta  v Lunzu am  See.

S em inarja  se je udeležilo 65 s t ro 
kovn ja k o v  in znanstven ikov  p red m e t
nega delovnega področja  iz 17 držav.

Ob o tvoritv i tega pom em bnega  se
m in a r ja  so sledili pozdravni nagovori. 
Svetnik  dr. F. Stelzer —  predstavn ik  
m in is trs tva  za km eti js tvo  in gozdarstvo, 
Alojz Tropper,  p redsedn ik  avs tri jske če
belarske zveze, dr. W. Michalitsch, 
ok ra jn i  glavar, inž. E. H ager,  župan  
m es ta  Lunz, prof. inž. V. H arn a j ,  p red 
sednik  Apimondie, in dr. S. Cannam ela , 
generaln i sek re ta r  Apimondie.

P redsedn ik  Apimondie, prof. inž. V. 
H arna j ,  se je m ed drugim  v  imenu 
sve tovne čebelarske organizacije  in v 
svojem  im enu zahvalil vods tvu  tega se
m ina r ja  in avs tri jsk i čebelarski o rgani
zaciji za dob ro  p r ip ravo  poučnega se
m inarja .  Dr. S. Cannam ela ,  generalni 
sek re ta r  Apimondie, se je zahvalil obe

m a b ra to m a  Ruttner ,  A. T ropper ju  in 
dr. Th. Jochimoviču, d irek to rju  čebelar
skega inš t i tu ta  na  Dunaju ,  za p r ip rav 
ljeni p rog ram  bogato  izbranih  re fe ra 
tov.

V Lunz am  See sem prispel že v 
zgodnjih popoldansk ih  urah . Takoj po 
pr ihodu sem se prisrčno pozdravil z že 
mnogimi znanim i avs tri jsk im i in n em 
škimi če b e la r j i  Saj so me poznali, ker  
so že mnogi izmed njih  obiskali našo  
p lemenilno posta jo  A. Ja n še  pod Zele
nico.

Naslednji  d an  popoldne je potekel 
v  lepem delovnem  vzdušju  pozdravnih  
in spre jem nih  govorov.

Popoldne sm o si ogledali delo in 
p ros to re  inštituta .  Priznati m oram o, da 
je to  res lepa znans tvena  ustanova , ki 
je v red n a  ogleda .in je v ponos n e  sa
mo avstri jsk i čebelarski organizaciji,  
a m p ak  vsej Avstriji.

V nada ljn j ih  štirih  dneh  je bilo m n o 
go poučnih  referatov.  Po refera tih  se je 
vedno  razvila zelo ž ivahna razprava,  
ki je bila ob po jasn jevan jih  in podpori 
dokaznega  grad iva v  nadvse pr i ja te l j
skem  čebelarskem  vzdušju.

Prof. dr. F. R u t tn e r  je m ed izvaja
n jem  enega izmed svojih re fe ra tov  iz 
knjižice A. Ja n še  »Popolni n a u k  o čebe
larstvu« (nemški izvirnik) citiral nekaj 
s tavkov  in poudaril ,  da  njegov n a u k  ne
sporno  še danes drži. D a  je bil A. J a n 
ša mož, ki je m ed  drugim  tudi ugo
tovil, d a  se m atica  par i  s t ro to m  v 
zraku.

N adaljn ji  nagli razvoj in znanstvene 
raz iskave so pokazale vedno  kaj nove
ga in videli smo, da  je bilo s ta ro  n a 
pačno. Ko so 1. 1948 v  Lunzu začeli 
z vzrejo, so bili m nenja,  d a  se ena  m a 
tica praši sam o z enim  trotom,- dalje, 
d a  je razdalja  4 k ilom etrov  do najbliž
jega stojišča čebel zadostna  za izolacijo
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plemenilne posta je  (mišljeno b rez  g o r 
skih ov ir  in zaprek). To so bila m nen ja  
tis tega časa. N asledn ja  le ta  p a  so p o 
kazala, da je bilo to napačno. Ugotovili 
so, da  se m atica  par i  v ečk ra t  in da  rabi 
tudi do osem tro tov. Razdalje b rez  ovir. 
d a  so za izolacijo priznane plemenilne 
posta je  veliko p rem ajhne.

D a se m atica  pari večkrat,  so d o k a 
zali 1. 1954 na  l iparskem  o tro k u  Vulka- 
no —  M. Alber, J o rd a n  in oba b ra ta  
Ruttner .  T a k ra t  so delali preizkuse z 
večjim vzre jn im  gradivom . Ze tako j v 
nas lednjih  letih pa  so že lahko  dokazali 
Taber, T rjosko  in Woyke, da  se m atica 
že pri enem  sam em  izletu pari z več 
troti.

Dr. K. Böttcher (D) je m ed drugim  
lepo povedal,  da  je pri p lemcnilnih p o 
sta jah  pozornost  u sm erjena  na  stvari, 
ki niso važne, druge važnejše naloge pa 
se v veliki meri zanem arja jo .

N em o ten o  par jen je  m lad ih  matic  v 
krogu po lm era  desetih  k ilom etrov  (brez 
ovir) je rav n o  tako  važno, k a k o r  p o 
stav itev  zadostnega  števila d ružin  tro- 
ta r jev  n a  p lem enilno pos ta jo  glede na 
število postav ljen ih  p lem enilčkov z m la 
dimi m aticam i za oprašitev . Vprašanje, 
ali gre matica, ki je že začela zalegati, 
še n a  praho, je osta lo  odprto .  N eka ter i  
razpravlja lci te trd itve  niso mogli po 
trditi ,  k e r  je ta  trd itev  še p rem a lo  d o 
k az an a  in so pri opazovan ju  tud i  n e 
predv idene  težave.

Le škoda  je bilo, da  se sem inarja  ni 
udeležil A lber iz Messine. N a jb rž  za 
radi visoke starosti.  N jegova pr iso tnos t  
bi go tovo  p r ipom ogla  k še bolj zan im i
v im  ugo tov i tvam  in ta k o  bi bilo izena
čeno razm erje  večine zagovorn ikov  »vi
soke se lekcionirane karnijke«. Ta učeni 
mož, čebelarski izvedenec, skoro  60-let- 
ni praktik-vzrejevalec , nas  je že leta 
1966 obiskal n a  naši plemeniln i postaji 
in n am  dal vse  p riznanje  o načinu in 
uspeh ih  naše  vzreje. N ajbolj  zanimivo 
je bilo, ko sm o si ogledali nekaj mest,  
n a  ka te r ih  se zb ira jo  tro tje  in se parijo  
z m lad im i m aticam i (Drohnensam m el-

plätzc —  zbirališča trotov). P raktične 
preizkuse smo delali kak ih  300 m od 
preizkusnega čebeln jaka poleg inšt itu ta  
in pa  na  večjem zbirališču t ro to v  kake
3 do 4 km  od plem enilne postaje, k a 
te ro  u p rav l ja  inštitut. Inž. H. Ruttner  
in dr. Bother  (D) sta  nam  prak tično  
p r ikaza la  pripravo , najlonski balon, n a 
poln jen  z vodikom . N a  spodn jem  delu 
b a lo n a  je vrvica, na ka te ro  se pritrdi 
m r tv a  matica. Matici m oram o  najpre j 
razširiti  zadek  in vložiti zelo d roben  in 
ta n e k  vložek, tako  da drži zadek  in 
spolovilo vedno  odprta .  Po tem  ko smo 
počasi n a  vrvici spuščali balon z matico 
30 do 40 m visoko in ga vodili po zra 
ku tako, k ak o r  bi m atica norm alno  k ro 
žila, se je v  zelo k ra tk e m  času zbralo 
okrog matice veliko število tro tov. Kc 
sm o potegnili balon nazaj k zemlji, je 
veliko t ro to v  odletelo nazaj v višino. 
D ruge tro te  bi lahko polovili s posebno 
nap ravo  za lovljenje tro tov. Pri enem 
poizkusu sm o zelo na tančno  videli znak  
oploditve matice, pri d rugem  pa, da  sta 
se m atica  in t ro t  združila. Kakšno je 
v ideti iskanje  zbirališč t ro to v  (pojali- 
šča), bodo  naši čebelarji imeli prilož
nos t  v ideti na  ba rvn ih  diapozitivih. In
š t i tu t  je naprav il  n a  obm očju  te p lem e
nilne posta je  v  zadnjih  letih veliko p re 
izkusov z ba lonom  in tudi z označeva
n jem  iin lovljenjem  tro tov. Pri teh  poiz
kusih  so npr. na tančno  ugotovili,  kje,
v  kater i  smeri le tijo  tro tje  in kje se zbi
rajo, pa  tudi, k a k o  visoke gorske p re
laze zmagujejo. Z anim ivo  je, da  so z 
maticami, p r itr jen im i n a  balone, dobili 
n a  obm očju  p lemenilne posta je  deset 
mest, na  ka ter ih  so se zbirali trotje .  Ta 
m esta  in tro te  so po tem  vsako  leto k o n 
trolirali. Veliko čez 100.000 tro tov  so 
m ark ira li  v d ruž inah  tro ta r jev ,  čez 30 
tisoč so jih na  zbirališčih polovili in 
m arkira li .  Pri tem  so dobili p oda tke :

T ro t je  se o rien t ira jo  po obrisu o b 
zorja, ki jih privlači. Smeri le ten ja  so 
različno dolge. Našli so se v daljavi
4 km  ali še dalj.  S pom očjo  m a rk ira n ja  
m atic  in t ro to v  so ugotovili v rs to  p a r 
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jenja. Matice so sc parile povprečno  
2 km od s ta lnega mesta. Ni še potrjeno, 
to d a  je skoraj res, da se matice parijo  
na jra je  v skup inah  trotov, to  je na  zbi
rališčih trotov.

Čas na  sem inarju  je tako  hitro  m i
neval. O sta la  sta  nam  sam o še zadn ja  
dva dneva, ki s ta  nam  bila določena za 
poučno ekskurzijo  po Avstriji,  za ogled 
turističnih zanimivosti in še neka te rih  
čebclarstev. Odpeljali sm o se že v pe 
tek  zgodaj zju traj.  N aša  dva av tobusa  
s ta  h itro  odbrze la  proti  Eisenerzu— Le- 
obnu-Knittelfeldu. Videli smo veliko t u 
rističnih zanimivosti in tudi lepo rodo 
v itno  Štajersko. Pri Knittelfeldu sm o 
obiskali poklicnega čebelarja,  ki čebe- 
lari sam o v nak ladn ih  panjih . Im a  čez 
400 čebelnih družin, k a tere  ima razpo
rejene na sedmih mestih. Do ta k ra t  jc 
imel donosa okrog 40 kg na  družino. 
Pokazal nam  je tudi medišča, k a te ra  so 
bila po lna medu, a na žalost sam o kri
s ta liz iran med. Nemci mu prav ijo  »Be- 
tonhonig«. Ja z  sem posta l pozoren na 
tolikšen donos, pa sem ga vprašal,  kje 
im a stojišča drugih  družin. Ker je bil 
lep razgled, se je dobro  videlo, kako  je 
imel razpore jena  stojišča v  razda ljah
5 do 10 km  narazen , večino po  gozdna
tih predelih. Čebclari z m ladimi m atica

mi. Poslužuje pa  se znane š ta je rske plc- 
menilne posta je  »H ohen  Sin«.

Po ogledu tega čebelars tva  smo se 
odpeljali proti  Knittelfeldu, k je r  so nas 
pri gostilni Glein že čakali predstavnik i 
š ta je rske  čebelarske organizacije. S š ta 
jerskim i čebelarji smo se lepo p o zd ra 
vili, saj sm o se že poznali, k e r  so bili 
že pri nas  in tud i  mi smo jih že obi
skali. Povabili so nas v  dom ačo  gostil
no, k je r  so nam  postregli z dom ačo  
jedjo, š ta je rsko  specialiteto. Med obe
dom  n am  je za k ra te k  čas igral tr io  s 
citrami. Po okrepčilu  smo se takoj od 
peljali na  znano  š ta je rsko  plemenilno 
posta jo  » I lohen  Sin«, ki delu je že 40 
let. Vodi pa  jo še vedno  čil in zdrav, 
nasm ejan i Alojz Dürm inger. Po ogledu 
te posta je  smo se odpeljali proti Oster- 
re ichringu  (hotel), k je r  smo prenočili. 
Zgodaj z ju tra j smo se odpeljali čez p re 
laz H o h e n ta u e rn  (1220 m) proti zan im i
v em u  turis tičnem u središču Dachste in— 
Südwand, 1700 m. H itro  je mineval dan 
in že sm o  se ob 19. uri znašli na  po 
slovilnem večeru v Lunzu v hotelu D o
brova. Ob 22. uri smo posta ja li  že ne 
strpni, m alo  od poslovilnih govorov, 
m alo  pa  od  utru jenosti .  Spomnil sem 
se znanega pregovora, da je povsod le
po, a najlepše je doma. Poslovil sem

S kup ina  
u d e ležencev  
na sim poziju
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se še od b ra to v  R u t tne r jev  in drugih 
znancev  in že sem hitel proti  inštitutu, 
k je r  me je nes trpno  čakal moj železni 
konjiček. V jasni avgustovski noči sva 
brzela  proti  Celovcu, k je r  sva še po d n e 
vi p rekorač ila  d ržavno  m ejo  in prispela 
srečno domov.

Ko sem se dom a od  vožnje m alo  od 
počil, sem imel toliko časa, da sem p o 
mislil o vsem. Ob ugotovitvi, da  sem 
zelo veliko novega slišal in videl,  n e 
hote pomislim, kaj pa  mi da  naše če
belars tvo?

Če npr. p r im e rja m o  avstri jske  čebe
larje, ki imajo m nogo večje donose v 
slabšem  podnebju ,  se m oram o  takoj 
vprašati ,  zaka j?  Z ato  gotovo ne, ker  
im ajo  bolj se lekcionirano karnijko . M o
ra  nam  takoj pasti v oči, kako  sijajno 
im ajo  organiz irano  poročevalsko  službo
o m edenju . So pa še druge stvari, ki 
bistveno p r ipom ore jo  k temu.

V vsej Avstriji im ajo  registriranih  
p reko  200 vzre jeva lcev matic. Od teh 
je kak ih  20 poklicnih. N a  petih  čebe
larskih šolah prired ijo  v  zimskih mese- 
oih za vzrejevalce vzrejne posvete in 
p lan iran je  vzreje  za nas lednje  leto. N a  
čebelarskih  šolah  im ajo  še po tovalne  
učitelje, ki hodijo  poučeva t  na  teren. 
Veliko pomoči za učno osebje dajejo  
m in is trs tvo  za km etijs tvo  in gozdarstvo  
te r  km etijske  deželne zbornice. N ajveč 
sreds tev  za g rad itev  inšt i tu ta  v Lunzu 
am  See je b ilo  iz zveznih virov.

Zamislit i  se m oram o  še malo glob
lje, p a  m o ram o  biti kljub tem u  še kar  
zadovoljni. Res, da  še n im am o vsega, 
grem o pa lc napre j,  čeprav  še ne z n ji
mi vštric. N ism o pa daleč zadaj.  Saj 
za le tavost  ni vedno  dobra, le od ob la s t
nih fo rum ov  bi m orali dobiva ti  vsaj ne
kaj pomoči. P rav  veseli bodimo, da 
imajo naši čebelarji nekaj,  k a r  drugi 
zelo pogreša jo : velik čebelarski ču t in 
žilavost.  N e  vem, kako  bi bilo, če bi 
npr. postavil am eriškega čebelarja  v n a 
še čebelarske razm ere?  Še na nekaj sem 
postal pozoren : res je, da  im ajo  v isoko 
se lekcionirano in čisto karn ijko  in da 
to vpliva v veliki meri na večji donos. 
Res pa  je tudi, da  kljub tem u vzrejc- 
valci uvažajo  matice. Zato  p rav  goto
vo  ne, ker  je blago slabše. L ahko  smo 
veseli, da  tega pri nas ni. Ne vem  p r i
mera, da  bi pri nas čebelar matice u v a 
žal. Čebclarimo z rodovi od časov A. 
Janše .  Sami še ne vemo, kakšno  ogrom 
no bogastvo  im am o v naši deželi, pri 
naših žilavih čebelarjih, ki se na  v sa 
kem  k o raku  srečujejo s težavami. Im a
m o zakladnico  n aravno  selekcionirane 
karnijke.

Vsekakor  bo prav ilna  odb ira  iz te 
bogate zakladnice pokazala  prihodnost  
čebelars tva  in tudi še za napre j  po trd ila  
tradicijo  zakoren in jenega čebelars tva na 
Slovenskem. Če se bom o  slovenski če 
belarji ravnali  po tem, sm o p rav  go to
vo na p rav i poti!

KJE JE MOJ PANJ?
Pri prevozu čebel mi je na cesti blizu Razdrtega padel z voza panj čebel in se 

razbil. Razbitine s satjem in čebelami sem položil ob cesti. Ko pa sem prišel z novim 
panjem po družino, ni bilo tam ničesar več. Izvedel pa sem, da je vse skupaj odpeljal 
starejši moški s svetlim avtomobilom znamke Wartburg. Pomagala mu je ženska v svet
lem plašču.

Prosim dotičnega in vse druge, ki jim je o tem kaj znanega, da mi sporočijo, kje 
se nahaja moja čebelna družina. Javiti na naslov: Lado Ločniškar, Zbilje 47, 61215 
Medvode.

ČEBELARSKO DRUŠTVO MARIBOR 
POSLOVALNICA, Tyrševa 26 

posluje vsako delovno sredo in petek od 8. do 16. ure
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PREUREDITEV AŽ PANJA 9 SATARJA PO NAČELU 
KIRARJEVEGA PANJSKEGA SISTEMA

STANE ŠAUPERL, MARIBOR

Ker so uredniki Slovenskega čebelarja 
zapisali v 1. številki letošnjega glasila na 
strani 9 » . . .  ker je vprašanje najustreznej
šega  panja za naše rastlinske in podnebne 
razmere, ki smo ga načeli v našem glasilu, 
ostalo nedorečeno in še  vedno odprto . . .  
in da smo . . .«  pri nas žal za enkrat prepu
ščeni res  le samim sebi«, imam ta zapis 
za iskreno željo vseh odgovornih in odloču
jočih dejavnikov naše Zveze in pri društvih, 
da želimo dejansko strokovno razpravo o 
tem.

Ker je med našimi čebelarji v večini še  
vedno AŽ panj 9 satar, cenim, da jih je od 
okoli 100.000 panjev, kolikor jih premore slo
vensko čebelarstvo, vsaj 2/3 ali 65.000. To
rej je to veliko vredno premoženje našega 
čebelarstva in ga ne gre zametavati samo 
zaradi določenih pomanjkljivosti, ki jih tak 
panj ima, predvsem, da je premajhen.

Ta uvod, ki sem ga zapisal za vse naše 
čebelarsko gospodarstvo, velja tudi za po
sameznika in tudi sam nisem bil izjema. 
Čebelarim samostojno že od svojega 15. le
ta in tudi prej smo pri hiši stalno imeli če 
bele. Prvi panji, ki sem se  z njimi podrobno 
seznanil in pridobival svoje čebelarske iz
kušnje, so bili AŽ panji.

V teh panjih sem čebelaril celih 10 let, 
ne da bi jih kakorkoli predeloval, čeprav me 
je že tu in tam zamikalo, da bi si kaj uredil 
v njih po svojem preudarku kot izučen mi
zar.

Ves ta čas sem si nabiral izkušnje, kaj 
je ovira za še  uspešne jše  čebelarjenje v teh 
panjih, ki sem jih imel nekaj čez 30. V 
tem obdobju sem si ustanovil družino in 
gradil dom, za kar sem  potreboval dosti de
narja; poleg mizarstva so mi čebele prina
šale kar lep dohodek.

Nedaleč od mene je že več desetletij  
čebelaril velečebelar Franc Kirar v panjih 
svoje konstrukcije in izdelave, o katerem 
se  je širil glas, da pridela več medu kot mi 
njegovi sosedje .  Kirar je češče  prirejal raz
govore s čebelarji pri svojih čebelah in nam 
razkladal svoj način čebelarjenja ter  opiso
val svoj panj. Tako kot teh razgovorov in 
predavanj, sem se  udeleževal vseh drugih, 
ki jih je prirejalo čebelarsko društvo Mari
bor, tako sem  spoznal oba panjska sistema.

Zaradi zaposlitve, gradnje hiše in oprav
ljanja čebel, mi je vedno primanjkovalo ča
sa.

Zakaj sem začel preurejati AŽ panj

Bila je dobra letina 1957, ko so čebele 
dobesedno zalivale medišča in še  plodišča 
nad zalego, tako, da so nategovale satje. 
Ob kroničnem pomanjkanju časa mi je 
opravlajnje čebel delalo precejšnje pregla
vice, pri vsakem posegu v plodišče sem 
zmečkal po nekaj čebel; to leto in že neka
tero poprej sem  si zmečkal pri pregledih 
tudi kako matico, kar mi je delalo še  večje 
preglavice, kot bi bilo potrebno. Proti jeseni 
ieta 1957 je hojeva mana že močno trdila 
v samem satovju, kar mi je delalo še  večje 
težave.

To in pa pomanjkanje denarja ob gradnji 
hiše me je prisililo, da sem pričel razmišlja
ti, kako bi si lahko olajšal delo pri opravlja
nju čebel. Po nekaj bolj ali manj uspelih 
poizkusih v prilagojevanju svojih panjev laž
jemu čebelarjenju sem prišel do spoznanj, 
ki bi jih želel zapisati in prek našega glasi
la seznaniti tudi t is te  čebelarje, ki jih uteg
ne to zanimati.

Kako sem ga preuredil

1. Odločil sem  se, da poleg že 10 AŽ 
panjev — 9 satarjev, ki sem  jih že poprej 
predelal za preizkušnjo, in ki se  mi je obne
sla in izplačala že prvo leto, predelam na bi
stvene prvine Kirarjevega panjskega s is te 
ma tudi vse ostale panje svojega čebelar
stva.

To sem opravil tako, da sem plodišče 
AŽ — 9 satarja predelal na toplo stavbo, kot 
je to v Kirajevem panjskem sistemu. Plo- 
diščnim satom sem določil 300 mm notranje 
višine satnika (tako kot je to v Kirarjevem 
panju tipa »B«) in dognal, da je to ravno 
pravšna in najbolj praktična višina satnika 
glede na to, da so se  mi nižje višine satni
kov v poizkusnem obdobju izkazale prenizke. 
To pa zato, ker sem šele  med poizkusi do
gnal, kako pomeben je medeni venec v ta 
ko predelanem panju nad zalego, da čebele 
ne izpostavimo gladovanju ob nekoliko daljši 
brezpašni dobi, ki lahko nastopi tudi poleti 
zaradi moče ali suše, kar bi bilo usodno za 
obstoj čebel. S tem pa sem tudi izkoristil 
prostornino panja in plodišča do t is te  mere, 
kot to narekuje poprečna zmogljivost ma
tic. Tako predelan panj AŽ —■ 9 satar se  je 
sedaj v plodišču spremenil v 12 satarja to
ple stavbe, kot je »mali Kirajev panj«.
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2. V medišče sem  namestil normalno ka
seto  ali naklado, kot je v Kirajevem panju 
tipa »A« (mali kirar) s šestimi mediščnimi 
sati z globokimi celicami na pločevini. Pred
nosti tega  medišča ne bi opisoval, ker so 
bile v našem listu že nekajkrat dovolj razum
ljivo opisane. Glej članke Jožeta Resnika in 
Mira Kamenška v prejšnjih letnikih našega 
glasila.

3. Zaradi lažjega prevoza sem tudi brade 
A2 panjev predelal po Kirarjevem principu 
tako, da sem  jih opremil z mrežico prek cele 
površine in s tem dosegel večje zračenje 
med prevozi. Sočasno sem povečal žrela, 
za katera imam dvojne vložke in to za let
no in zimsko potrebo.

4. Med plodiščem In mediščem sem od
stranil matično rešetko, ker, kot je znano, 
v Kirarjevem panjskem sistemu ni potreb
na. Na vrh mediščne kasete  ali plodlšča, 
odvisno od letnega razvoja družine in paše, 
dajem (pokrivam) poseben pokrov, ki je 
znan tudi v Kirajevem panjskem sistem u in 
potreben, kot tudi v tako predelanem pa
nju, ki ga tu opisujem. Ta pokrov je zlepljen 
iz dveh lesonitnih plošč debeline 3 mm, 
med kateri je vdelana tudi matična rešetka, 
na le-tej pa pokrovček, ki ga lahko poljubno 
odstranjujemo po potrebi.

Ta pokrov s pokrovčkom nad vdelano ma
tično rešetko služi posebnim potrebam, ki 
jih moram na kratko omeniti.

V času cvetenja črešnje so družine raz
vite toliko, da nad plodišče že namestim 
mediščno naklado; s tem jim razširim gne
zdo z mediščem. Nad mediščno naklado na
mestim pokrov z zadelano matično rešetko. 
Ko je čebelna družina in paša že na ta_ki 
stopnji razvoja, da v mediščni nakladi že 
pokrivajo med, odkrijem v pokrov nam ešče
no matično rešetko in spustim čebele še  v 
ostali prostor panja nad mediščem, ki je 
okoli 10 cm visok, da tam čebele grade na
ravno satovje poprej počez nanešeno vošče
no podlago na stropu panja.

Temu početju bo kdo ugovarjal, češ, da 
ni najbolj smotrno; odgovorim mu lahko le 
to, da sem sprva tudi sam tako mislil. S 
tem, ko sem družini omogočil prehod skozi 
matično rešetko in gradnjo naravnega satov
ja, sem dosegel troje in to:

— s povečanjem preostalega prostora 
sem do skrajnosti izkoristil prostornino pa
nja in s  tem zadržal rojilni nagon;

— pridelam znatne količine deviškega 
voska in medu;

— med prevozom čebel na pašo, ko sem 
poprej porezal »gradilne sate«, sem tu obli
koval prazen prostor,  kamor se  čebele umak
nejo v gručo, ki miruje med prevozom.

Strop panja sem s posebno šablono in 
raztaljenim voskom premazal v smeri lople 
stavbe, da so kasneje čebele raje gradile na

voščeno osnovo gradilnike poprek in sem 
jih tako laže izrezoval z dolgim kuhinjskim 
nožem. Ob paši so čebele pridno gradile v 
tem prostoru gradilne sa te  in jih polnile z 
medom. Odstranjene gradilne sa te  sem zbi
ral v posebno večjo posodo s pokrovom, 
čebele pa poprej ometel.

5. Pri predelavi A2 — panja 9 satarja 
sem iskal najcenejše rešitve in sem zato 
uporabil prejšnje okence z mrežo, s tem da 
sem jih namestil za plodišče tako visoko 
kot je prišlo novo povišano plodišče, pri 
dnu panja pa sem  namestil širšo novo letvi
co, da je zapirala izhod čebel.

6. Prazen prostor sem  zaprl od zadaj s 
posebej prirejeno lesonltno ploščico, ki je 
imela na majhnem okencu nameščeno pre
zračevalno mrežico, skozi katero sem tudi 
opazoval napredovanje gradnje gradilnih sa 
tov med pašo in obnašanje čebei med prevo
zom na pašo.

Kaj sem pridobil s predelavo
Vprašali me boste, kaj sem  s tako pre

delavo AŽ panja 9 satarja sploh pridobil?
In zakaj govorim le o 9 satarju in ne dru

gem.
Za predlavo A2 panja — 9 satarja  sem 

se odločil iz naslednjih razlogov:
— Ker 9 satar  skoraj povsem odgo

varja 6 satni mediščni nakladi tipa »A« — 
(malega] Kirarjevega panja, priložiti je po
trebno lesonitno ploščico, ki onemogoča po
mikanje mediščni nakladi med prevozi. Ko 
nam dotrajajo tako predelani panji, ki so le 
osnova za čebelarjenje v prehodnem obdob
ju, na enoten panjski sistem, nam ostanejo 
mediščne naklade za nadaljnjo rabo.

—  S tako predelanim A2 panjem —  9 
sa tarjem sem  povečal plodišče, ki se  mi je 
trebno ob strani le okoli 4 mm debelo leso- 
zdelo v nepredelanem A2 panju — 9 satarju 
premajhno, skoraj za 3 normalne sa te  A2.

S tem sem omogočil matici večje  mno
ženje zalege te r  tako pridobil več čebel z 
zgodnim razvojem za prvo spomladnsko pa
šo. Ob ugodnih letinah sem prvič točil po 
odcvetenju sadnega drevja.

2. Mediščni prostor se  je izoblikoval se 
daj:

a) v mediščni nakladi 6 mediščnih satov, 
ki vsak lahko sprejme 2 in pol kg medu, vsi 
skupaj okoli 15 kg medu ob enkratnem to 
čenju;

b) čebele  večinoma v plodišču zanesejo 
z medom zadnje 2 do 3 sate, ki je vsak t e 
žak okoli 3 kg skupaj 6 do 9 kg medu. Te 
sa te  sem ob nadaljevanju paše  iztočil. V 
nasprotnem sem  jih pustil nedotaknjene za 
rezervno hrano čebelam;

c) v izjemnem primeru sem  omogočil 
čebelam za »medišče« še  prazen prostor 
nad mediščno naklado. Ob gozdni paši sem
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odvzel iz tega prostora tudi 3 do 4 kg medu 
ob vsakem točenju;

d) če je med trdil, sem  ga iz mediščnih 
satov postrgal in tako pridelal med in še  ne
kaj voska več.

3. Letno sem  v prostoru nad mediščno 
naklado pridelal 600 do 800 gramov čistega 
deviškega voska.

4. V tako predelanem panju sem opazil, 
da čebele znašajo med z izredno vnemo v 
medišče, saj sem  le-to moral ob dobrih pa
šah prazniti vsake 4 dni in to zrelega po
kritega medu. V plodišču čebele skoraj niso 
blokirale matice v zaleganju; tako se  je 
moč družin ohranila na zmerni ravni za vsa
ko pašo.

5. Domnevam, da čebele v nepredelanem 
A2 panju, ki sem  jih imel na istih pašah s 
predelanimi, ne polnijo medišča s tako vne
mo in s tem tudi ne nanosijo več medu 
predvsem zato, ker jim je ovira matična re
šetka.

6. Čebele nosijo obnožino pri topli 
stavbi satja pretežno v prvi in drugi sa t  pri 
žrelu. Danes, ko je povpraševanje po fer
mentiranem pelodu zadovoljivo, ima to 
prednost v pridelovanju le-tega.

7. Vremenske razmere v muhavi pomladi 
niso ovira normalnemu spomladanskemu 
razvoju in opravljanju čebel (ker odpade pre- 
vešanje).  Razvoj v ta tkem plodišču je samo- 
hoten in naraven brez grobih posegov čebe
larja v plodišče in muhavosti vremena. Me
diščno naklado mu namestimo, ne da bi bi
stveno posegali v življenje čebelne družine, 
v njo se  pa čebele razširijo, ko jim je to 
potreba.

Prezimujejo lahko normalno močne dru
žine, ker jih lahko stisnem o na toliko satov, 
kolikor družina dejansko zaseda, za kar nam 
ni najbolj priročen A2 panj, tak kot je za
snovan.

Osnovne pomanjkljivosti tako predelane
ga panja bi bile:

— Neenotnost z osnovnim panjskim si
stemom pri nas,

— trajno zahteva poprečne plodne ma
tice,

— občasno je potrebno družine pred pa
šo s čebelami ojačevati iz 3 satarjev, če 
hočemo pridelati še  kaj več medu kot sicer,

— tehnologija čebelarjenja v tako prede
lanem panju se  je močno spremenila glede 
na ustaljene navade čebelarjenja v A2 panj
skem sistemu,

— mediščni prostor je navidezno zmanj
šan, praktično pa za čebele bolj naravno raz
porejen, da vanj raje nosijo in je s  tem bolj 
smotrno izkoriščen.

Največja napaka tako predelanega panja 
je v tem, da je potrebno med pogosteje to
čiti, ker ga čebele poprej napolnijo v medi- 
šču in stem  natočiti več sortiranega medu.

V tej predelavi sem videl gmotno premo
stitev in uspešnejše  izkoriščanje svojega 
obsteječega čebelarstva, zlasti pa obliko ne
bolečega prehoda iz enega na drugi panjski 
sistem, saj bom tako lahko izkoriščal te  pa
nje do njihove iztrošitve in si pridobival po
trebne izkušnje in inventar za prehod na 
popoln Kirarjev panjski sistem , za katerega 
sem se  odločil glede na pašne razmere kjer 
čebelarim, kot tudi način čebelarjenja, za 
katerega sem  spoznal, da je donosnejši ob 
manj vloženem delu in večjih pridelkih me
du. Za to pa nam menda gre vsem. Saj so mi 
čebele v ne majhni meri pomagale zgraditi 
dom za družino.

To, kar sem zapisal, sem zapisal zgolj 
na podlagi lastnih izkušenj in dognanj Kirar- 
jeve metode čebelarjenja te r  prvin njego
vega panjskega sistem a. Trdim lahko, da 
sem pri tem  storil v gmotnem in strokov
nem pogledu korak dalje, kjer sem bil po
prej. Danes opravljam svoje čebelarstvo s 
150 panji in še  30 od kmetijske tehniške šo 
le v Mariboru, ki sem jih pred meseci pre
vzel v oskrbo poleg mentorstva čebelarske
ga krožka pri tej šoli.

ODPIRAJO SE NOVE PERSPEKTIVE
LOJZE KASTELIC

Poleg veličastnega, vseslovenskega 
čebelarskega tab o ra  in zače tka  gradnje 
ČlC-a, smo zabeležili slovenski čebelar
ji v  tem  letu še en dogodek, ka ter i  pa  
je —  čeprav  na jb rž  prednjači po svoji 
pom em bnosti  —  ostal tako rekoč  neza- 
pažen  za veliko večino naše številne 
bratovščine. Gre za t iskovno konferen

co, k a te ro  je prip rav ilo  pod je tje  ME- 
DEX 16. m a ja  t. 1. v  svojih novih  skla
diščih in p redelovaln ih  p ros to r ih  na  
L inhartovi cesti.

N a  njej je d irek to r  pod je t ja  Aleš 
Mižigoj navzočim  gostom  —  poslovnim 
pa r tn e r jem  iz Avstrije in  Indonezije, 
nov inarjem  in drugim  povabl jencem  —
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podrobno  razčlenil in obrazložil d o se 
dan jo  in p r ihodnjo  de javnos t  tega, s 
slovenskimi čebelarji ta k o  usodno  po 
vezanega podje tja .  Podatki,  k a tere  je 
nanizal, niso le zgovorno  prikazali d o 
sedanji  siloviti vzpon  podje tja ,  tem več 
so tudi zelo n azo rno  predočili sijajno 
perspektivo,  ki jo  im a ta k o  v s loven
skem, k a k o r  v  jugoslovanskem  in sve
tovnem  gospodarskem  prostoru . Poslov
no  sodelovanje z nad  50 d ržavam i —  
m ed njimi so celo ta k o  oddal jene  kot 
je Indonezija  in J a p o n sk a  —  priča o 
š iroko zasnovan ih  načrtih  in nalogah, 
ki si jih je zastavil delovni kolektiv  te 
ga am bicioznega podje tja .

S temi načrti  in tem i nalogam i naj 
bi bili k a r  naj tesneje  povezani tudi n a 
črti slovenskih  čebelarjev  te r  njihovih 
organizacijskih in pospeševaln ih  p red 
stavnikov. Pravim, naj bi bili, kajti tež
ko bi dejal,  da  so! Se teže, da  bodo, 
če no bom o  pravočasno  ukrepali  tako, 
da  bom o organizacijsko in s trokovno 
dorasli zah tevn im  nalogam  sodobne 
proizvodnje. Le v rhunsko  dovršeno, 
s t rokovno  'in organizacijsko neoporečno 
p ridelovanje  čebeljih pridelkov, katero  
bo v s tan ju  zadosti t i  tekočim  po trebam  
predelave in p la sm ana  tako  količinsko, 
k a k o r  tudi kakovostno , lahko postane 
tis ta osnova, na  k a te ro  sc bo lahko 
oprla  v  svojem nač r tovan ju  tako  š iro 
ko zasnovana  dejavnost ,  kak ršno  p red 
v ideva  delovni kolektiv  pod je tja  Mc- 
DEX.

Za udeležence konference je p r i re 
dil po tem  podpredsedn ik  m estne  skup 
ščine L jubljana Sergej V ošnjak  sp re 
jem. N a  njem  so v  priložnostnih  n a g o 
vorih  predstavn ik i  tujih firm, k ak o r  tu 
di d irek to r  Medexa, predočili okvirne 
po trebe  sedanjega in pr ihodn jega  p la 
sm ana  m edexovih  p ro izvodov v svetu 
in doma. Im pozan tne  številke so oči- 
v idno  preseneti le  p r iso tnega sek re ta r ja  
za gospodars tvo  SRS M a rja n a  Dolenca. 
Kot čebelarju  —  pridelovalcu mi je p o 
stavil v p rašan je :  »Pa smo Slovenci spo
sobni pridela ti  toliko čebeljih pridel

kov, da  bi zadostili vsem  tem p o tre 
bam?«

N a  tako  neposredno  zastav ljeno  
vprašan je  bi na jb rž  težko določeno 
odgovoril še ta k o  do b er  poznavalec 
razm er  v s lovenskem  čebelarstvu. Tudi 
jaz sem se skušal izogniti nepos redne
m u odgovoru. Opozoril sem ga le na 
dve okolnosti,  kateri  na laga ta  s loven
skim čebelarjem  odgovorno  dolžnost, da 
v svojih v rs tah  organizirajo  tako  p ro 
izvodnjo, s k a te ro  bi lahko pr i trd ilno  
odgovoril.  N a  prvo  tako  okolnost nas 
je m alo  p red  tem  opozoril avstri jsk i 
p redstavnik ,  ko  je povedal,  da so poiz
kusi v N em čiji pokazali, da je izmed  
40 vzorcev cvetnega prahu, naš, sloven
ski, najboljši. (To se m oram o  verje tno  
zahvaliti  obilici ž lah tnega kostan ja ,  ki 
nudi silno bogato  obnožinsko pašo  'če
belam  d o m a la  n a  vsem  ozemlju naše 
republike!) Druga, nadvse posrečena 
oko lnost  pa je v tem, da  im am o v svo
ji sredini tako  podjetje ,  k o t  je podje tje  
Medex, ka terega  zasluga je, da  se naš 
med, cvetni p rah  in m atični mleček 
uspešno p roda ja jo  ne le n a  vsem  o b 
močju Jugoslavije ,  a m p a k  širom po 
svetu.

M enim  pa, da  navedeno  vprašan je  
našega najvišjega gospodarskega p red 
s tavn ika  ni bilo nam en jeno  sam o meni, 
tem več vsem  slovenskim  čebelarjem. 
Z ato  bi bilo najb rž  prav, da  si tako  
v p rašan je  z vso težo in odgovornostjo  
postav im o  p rav  vsi, ki nam  je u sp eš
nost  čebeloreje pri srcu. Še prej pa 
se mi zdi po trebno  tako  v p rašan je  do 
do b ra  razčleniti, d a  spoznamo, k je smo, 
kaj zm orem o, kaj smo že storili in kaj 
lahko še storimo.

T em u nam enu  posvečam  pričujoči 
prispevek!

N edavno  tega sem se pogovar ja l  z 
znanim  čebelarjem  iz Mlačevega —  J o 
že tom  Kastelicem. Pred  leti je obiskal 
svojo hčerko, ki živi v  Argentini. Kot
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v n e t  čebelar se je pozanim al tudi,  kako  
lin pod kakšn im i pogoji čebelarijo  t a m 
kajšnji čebelarji. To mi ni bilo težko, 
kajti v tej državi uspešno čebelari tudi 
lepo število naš ih  izseljencev.

Svoje ugotovitve  in vtise mi je ne
kako  tako le  razložil: »V Argentini medi 
nenehno  skozi vse leto. Točijo, k a d a r  
im ajo  čas, p rav  ta k o  od Božiča do 
Božiča. Nekaj sto k ilogram ov m edu po 
pan ju  na  leto je tam  povsem  v sa k d a 
nje. Če ni časa za točenje, se večk ra t  
zgodi, da  naveznejo  na  panj —  čebe
larijo z nak ladnim i panji  —  toliko n a 
klad, d a  m ora jo  uporab lja t i  lestev za 
odvzem anje  in dodajanje!«

M orda  je mož m alo  p retiraval,  toda 
dejs tvo je —  in to ve vsak, k o m u r  
čebelarska l i te ra tu ra  iz zam e js tva  ni 
španska  vas  —  d a  se n aha ja jo  na  n a 

šem lepem p lanetu  og rom na p ro s t ra n 
stva, na ka ter ih  ni p rav  n obena  u m e t
nost  pridela ti  sto, pa  tudi več kilogra
m ov m edu  na eno čebelno družino. T a 
k a  p ro s tran s tv a  se ne n ah a ja jo  le v 
oddaljen i Ameriki in Avstraliji, a m p ak  
tudi nedaleč od nas v  SSSR, R om u
niji in celo na  M adžarskem . Sicer pa: 
ali je spričo današn jih  t ranspor tn ih  
zmogljivosti A m erika ,in Avstrali ja  od 
nas sploh še oddal jena?  Alu je o d d a 
ljena kupcem  našega m edu?  Priznati 
m oram o, da  je z na jm an jš im i p ridelo
valnimi stroški pridelani m ed v  Argen
tini, Mehiki in drugih  oddal jen ih  d e 
želah, po tencia ln im  po trošn ikom  v Ev
ropi p rav  tako  dos topen  k o t  naš, ki je 
ob rem enjen  z nesorazm erno  velikimi 
pridelovalnim i stroški.

N ada ljevan je  prihodnjič

T ako le  poslu ša jo  razlago , ikakio p ri nas p rid o b iv a m o  m atičn i m leček. Sedijo o d  leve  n a  
d e sn o : Paul U rban , z a s to p n ik  firm e M elb ro sia  z  D unaja, t re tj i  je S a tri S e tiad h a rm a , M a
naging, d ire k to r  P. T. N cw -D h arm a, D ia k a rta , Aleš M ižigoj, d ire k to r  M edexa, in univ.

pro f. d r. Ise t O m anagič.
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S POSVETOVANJA ČEBELARJEV V MARIBORU 
DNE 8. OKTOBRA 1972

K m etijsko šolstvo M aribor je podelilo ob stoletnici svojega delovanja diplom e, pri
znanja in zahvale za delo na področju čebelarstva.

D iplom e je podelil prof. M arko M ikoš. dipl. inž. agronom., ravnatelj Tehnične 
km etijske  šole v Mariboru, in sicer:

Francu Kirarju iz Malečnika pri Mari
boru za zasluge na področju čebelars tva .

»MEDEXU«, trg. podjetju s  čebe la r 
skimi pridelki in potrebšč inam i za 
u sp e šn o  poslovno sodelovanje  na po
dročju čebelars tva .

Petru Močniku iz Maribora za zaslu
ge na področju čebelars tva .

Dr. Jožetu Riharju, dipl. ing. agr. za 
u sp e šn o  znanstveno  in pospeševa lno  
delo na področju čebelars tva .

Priznanja za zasluge in prizadevno 
ali strokovno delo na področju čebelar
stva so prejeli:

Valentin Benedičič iz Radovljice za 
prizadevno delo na področju čebe la r 
stva.

Ivan Brglez iz čebe la rs tva  Mirosan 
K. K. Žalec, za u sp e šn o  in strokovno 
delo na področju čebelars tva .

Ivan F egeš  iz Celja za zasluge na 
področju čebelars tva .
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»SLOVENSKEMU ČEBELARJU« za 75
let dela  na področju čebe la rske  prosve
te.

Zvezi čebelarskih društev Slovenije
za 75 le t dela na področju čebelars tva .  

Čebelarskemu društvu v Mariboru za
usp e šn o  delovanje.

Franc Lobnik iz Maribora, za zasluge 
na področju čebelars tva .

Čebelarsko  glasilo »PČELA« iz Za
greba, za 90 let dela na področju če b e 
larske p rosvete .

Jože  Resnik iz Maribora, za zasluge 
na področju čebelars tva .
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Stanko Šauperl iz Maribora, za 
u spešno  strokovno delo na področju s e 
lekcije in vzreje čebel —  matic.

Priznanja za uspešno delovanje so 
prejeli:

Čebelarsko  društvo iz Celja, za 
u spešno  delovanje.

če b e la r sk o  društvo iz Gornje Rad
gone, za u spešno  delovanje.

Č ebelarsko društvo  iz Križevcev pri 
Ljutomeru, za 75 let u sp e šn eg a  delova
nja.

Čebelarsko  društvo  iz Ljutomera, za 
u spešno  delovanje.

Č ebelarsko  društvo iz Mežice, za 
u spešno  delovanje.

Čebelarsko društvo iz Murske Sobo
te, za u spešno  delovanje.

Čebelarsko  društvo iz Ptuja, za 
u spešno  delovanje.

Čebelarsko društvo iz S red išča  ob 
Dravi, za u spešno  delovanje.

Zahvale za delo na področju čebelar
stva so prejeli:

Alojz Benko iz Murske Sobote, za 
delo na področju čebelars tva .

Alojz Bukovšek, s ta re jš i ,  iz Golega 
Brda pri Medvodah, za u spešno  delo na 
področju odbire in vzreje čebel - matic.

Anton Dražumerič iz Litije, za u sp e š 
no delo na področju odbire in vzreje če 
bel - matic.

Rudolf Galob iz Mežice, za dolgolet
no požrtvovalno delo na področju če b e 
larstva.

Jaka Kresnik iz Teharij, za dolgoletno 
u spešno  in požrtvovalno delo na področ
ju čebelars tva .

Dr. Nežka Snoj, dipl. veterinarka, za 
u spešno  delo v korist čebelars tva .

Ivan S tare  iz Kamnika, za uspešno  
delo na področju odbire in vzreje čebel- 
matic.

Frančku šivicu, dipl. ing. gozdarstva 
iz Ljubljane, za prizadevno vodenje od
seka za opazovanje gozdnega medenja 
pri Zvezi čebelarskih  d ruš tev  za Slove
nijo.

Zahvale za delo v korist čebelarstva
—  pravnim osebam:

Č ebelarskem u muzeju iz Radovljice, 
za ohranitev  narodopisne preteklosti  iz 
čebelars tva .

P lemenišču matic »Zelenica« nad Ži
rovnico, za u spešno  delo na področju 
odbire in vzreje čebel - matic.

V eterinarsko živinorejskemu zavodu 
v Ptuju, za delo v korist čebelars tva .

Veterinarski inšpekciji Skupščine ob
čine Maribor, za u spešno  delo v korist 
čebelars tva .

Zavodu za biologiju i patologiju riba
i pčela Veterinarskog fakulteta  u Zagre
bu, za znanstveno in pospeševa lno  delo 
v korist čebelars tva .

»Medexu«, trg. podjetju s  čebe la r 
skimi pridelki in potrebščinam i,  za so
delovanje na razstavi ob 100-letnici kme
tijskega šo ls tva  v Mariboru.

Č ebelarskem u društvu iz Maribora, 
za sodelovanje na razstavi ob 100-letnici 
kmetijskega šo ls tva  v Mariboru.

Seznam je urejen po abesednem  redu in po redu stopnje: diploma, priznanje in zahvala. 
Teksti, ki so tu zapisani, so prepisi s  priznanj, diplom in zahval.

Pokrovitelj Posvetovanja je bilo Trgovsko podjetje Medex import-export iz Ljubljane, 
ki ga je predstavljal Maks Gregorc, komercialni direktor tega  podjetja.

Po zborovanju je bil pokrovitelj gostitelj dobitnikov priznanj v obnovljenem, v gostišče 
spremenjenem Račjem dvoru, nedaleč od šole v Mariboru.

Poročilo o poteku »Posvetovanja« in predavanjih s  tega »Posvetovanja« bomo objavili v 
prihodnjih številkah Slovenskega čebelarja.
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V SKLAD
za g rad n jo  ČIC so  da lje  p r isp ev a li: R ajko  
Ž itn ik  iz L jub ljane 50 din, S tane  M ihelič iz 
L jub ljane  100 d in , A lojz M ilač iz V ikrč 50 
din, P e te r  M ikuž iz  K am nika  505 din, Ko
m u n aln o  p o d je tje  VODOVOD iz D om žal — 
o p ro s t i te v  p lačila  kom u n aln eg a  p risp ev k a
— 31.000 d in , 'ne im enovan i iz C erkelj 5 din, 
p isa rn a  ZČDS — od  'p risp ev k o v  za  p o trd ila
— 100 din, Č. d ru ž in a  L ukovica — R. Go- 
sfcič od  52 p an jev  — 520 din, ud e ležen ca  iz
le ta  R a ta jev a , Šivic 310,25 din, Ja n e z  B ab
n ik  iz L jub ljane  10 d in, Ivan  K ranjc iz Volč
je D rage 34 din , Č. 'd ruž ina  Zg. K ungota 
400 din, A lojz H o rv a t, Zg. K ungota, 200 
din, Š te fan  Č uka iz K očevske Reke 32 din, 
A n to n  Krefl iz  S m art n a  ot> D re ti 32 din, Č. 
d ru ž in a  L jub ljana  — o d  iz le ta  — 1.500 din, 
Č ebelarsk i ta b o r  v  K om endi 50.412 din, Č. 
d ru ž in a  M ariibor-T abor — z n a b ira ln o  polo
— 340 din, d e leg a ti ina seji UO ZČDS 15. 
o k to b ra  110 din, M irk o  K ukovič iz V uhreda  
200 diin, Č. d ru ž in a  D olsko  — z n a b ira ln o  
po lo  — 300 din, T one M iklič iz L jub ljane 
200 din.

Stanje sklada S. Č. št. 10 369.926,33 din.
Skupaj dohodki: 456.337,53 din.
Izdatki: O. P. z ad ru g a  »Zora«, D om žale, 

a k o n ta c ija  za  g rad n jo  400.000 din, K om u
n a ln o  p o d je tje  D om žale, v o d o v o d -č rp a lk a , 
4.088,10 din, K om unalno  p o d je tje  D om žale, 
ta k sa  za  p rik lo p , 31.000 din, K om unalno  
p o d je tje  D om žale, cesta , izkop, 34.196,25

diin, Peter Mikuž, inšpektor gradnje, 1.005 
din.

Skupaj izd a tk i: 470.289,35 din.
Skupaj dohodki: 456.337,53 din.
Stanje sklada S. Č. št. 11

— 13.951,82 din.

Dopolnilo: Znesek din 2848, ki ga je pri 
čebelarjih zbral predsednik Janko Janežič, 
so prispevali tile čebelarji Čebelarske dru
žine Domžale:

din
Janko Janežič, Domžale 360.—
Franc Strle, Mengeš 234.—
Vilko Horvat, Domžale 170.—
Matija Bleje, Mengeš 162.—
Karel Košir, Domžale 156.—
Franc Lužar, Mengeš 120.—
Peter Jeras, Domžale 100.—
Franc Ocepek, Loka 100.—
Jože Ručigaj, Loka 100.—
Leopold Ručigaj, Dobeno 100.—
Stane Ručigaj, Dobeno 100.—
Slavko Jager, Rodica 72.—
Franc Grčar, Mengeš 70.—
Anton Traven, Topole 70.—
Stane Kosirnik, Domžale 66.—
Jernej Novak, Domžale 66.—
Martin Voglar, Trzin 66.—
Jože 2andar, Študa 66.—
Marjan inž. Vodnik, Domžale 60.—
Jernej Novak, ml., Domžale 60.—
Helena Oberwalder,  Domžale 60.—
Rado Remškar, Domžale 54.—
Jože Koželj, Mengeš 50.—
Ivan Loboda, Loka 50.—
Franc Peterca, Mengeš 50,—
Vinko Vahtar, Mengeš 50.—
Maks Horvat, Domžale 30.—
Emilijan Pevec, Trzin 30.—
Ivan Abe, Trzin 20.—
Jule Frankovič, Domžale 20.—
Ciril Zorman, Domžale 20.—
Francka Zupan, Preserje 20.—
Cilka Zupan, Preserje 20.—
Dragica Zupan, Preserje 20.—
Neimenovani 20.—
Maks Pirnat, Zaboršt 18.—
Alojz Skok, Mengeš 18.—

Vsi so v glavnem prispevali po 6 din od 
panja.

Popravek: Pomotoma smo znesek din 
250.— pripisali družini Žiri, namesto čebe
larski družini Železniki.

Pravilno je torej 2iri 275.— , Železniki 
368.— .
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P O V Z E T E K

iz zapisnika občnega zbora ZČDS dne 9. aprila 1972
v Ljubljani

Na občni zbor niso poslala delegatov 
društva Brežice, Črnomelj, Dravograd, Ilir
ska Bistrica, Križevci pri Ljutomeru, Piran, 
Ptuj, Sevnica, Sežana, Slovenj Gradec, Sre
dišče ob Dravi, Šoštanj in Tolmin.

Od povabljencev s ta  se  občnega zbora 
udeležila predstavnika SZDL in t. p. Medex. 
Pozdravno brzojavko je poslal Pčelarski sa- 
vez SR Hrvatske, oprostila pa sta se  Kme
tijski inštitut Slovenije in Zveza kmetijskih 
društev.

Zborovalci počaste spomin umrlih čebe
larjev v pretekli poslovni dobi in poimensko 
nekdanjega tajnika Zveze, Cirila Kopitarja 
in prof. Jožeta Lampeta.

Izvolijo:
Za zapisnikarja dipl. pravnik Boris Mo

drijan, za overovatelja zapisnika prof. Edi Se
negačnik in Anton Verbič.

V delovno predsedstvo Janko Belec kot 
predsednik, kot član dr. Anton Novak in 
dipl. pravnik Jožko Šlander.

V verifikacijsko komisijo Maks Avšič, To
ne Babnik in Ignac Omahen.

V kandidacijsko komisijo France Guna, 
Karlo Martelanc, Stane Potokar, Gašper Šna- 
bel in Franc Zupančič.

Volitev volilne komisije odpade, ker se 
zborovalci soglasno izjavijo za javne volitve.

(Poročilo predsednika Valentina Benedi
čiča je bilo objavljeno v št . 6 Slovenskega 
čebelarja, na straneh 166— 174 in v št. 7/8 
na straneh 204 in 205, poročilo tajnika Bo
risa Modrijana o Čebelarskem izobraževal
nem centru v št. 7/8 na straneh 221 in 222, 
poročilo glavnega urednika Martina Menceja 
v št. 9, na straneh 255 in 256).

V razpravi o poročilih U. O. so delegati 
iznesli te le pripombe:

1. Ivan Krajnc iz Volčje drage:
a) Uredi naj se  izdajanje veterinarskih 

potrdil čebelarjem prevaževalcem,
b) izposluje naj se  dovoljenje za nočne 

prevoze čebel ob sobotah, nedeljah in praz
nikih,

c) iz zveznega fonda za pospeševanje 
kmetijstva naj bi sredstva dobilo tudi čebe
larstvo,

č) pri Zvezi naj se  ustanovi fond za po
speševanje čebelarstva, v katerega bi mo
ralo prispevati tudi kmetijstvo.

2. Janko M ervič iz Nove Gorice:
a) Zveza mora zavzeti odločno stališče 

glede čebelarstva, ki bi moralo biti upošte
vano tudi v zakonodaji. Zato bi delegacija 
Zveze morala intervenirati pri IS,

b) prodaja in nabava čebelarskih proizvo
dov bi morala iti preko čebelarskih društev; 
Medex naj bi zato organiziral svojo odkupno 
mrežo preko društev in ne preko posamez
nikov.

3. Janez Vovk iz Celja predlaga, da naj 
bi pri Zvezi ustanovili cen te r za razširjanje 
medovitih rastlin. Sestaviti bi morali čebe
larski kataster. Čebelarji naj bi dobivali pri 
centru informacije o zasajanju medovitih 
rastlin.

4. Dr. Anton Novak iz Gornje Radgone
priporoči za zasajanje medovitih dreves pa- 
jesen, ki je več vreden kot japonska sofora. 
Meni, da se  mora v tem pogledu prizadevati 
vsako društvo samo. Glede medveda meni, 
da naj bi se  ugotovilo, ali je na gozdnatih 
območjih večja korist od čebel ali od med
veda.

5. Filip Meršol iz Logatca sporoča, da mu 
je medved lani šes tkra t  napadel čebelnjak 
in mu uničil 34 družin. Od lovske družine 
ni dobil nobene odškodnine. Medvedi se 
stalno množe in delajo škodo na vedno šir
šem območju.

6. M iro Kamenšek iz Maribora meni, da 
bi morali čebelarji sodelovati pri Republiški 
skupnosti za varstvo okolja.

7. Rudi Ferlež iz Šentjurja pri Celju pred
laga, da naj bi Zveza izdala brošuro, v kate
ri bi bile navedene vse medovite rastline.

8. Mirko Erjavec iz M ežice omeni, da so 
radijska predavanja navadno v času, ko ljudi 
ni doma. Zveza ima filme, za katere je na 
terenu veliko zanimanje. Morda bi televizija 
prikazala filme.

9. Marko Germek iz Maribora predlaga, 
da naj bi IO Zveze presodil o tem, da bi čla
ni vse svoje osebne podatke za evidenco po
šiljali neposredno Zvezi.

10. Milana Gojaka iz Kopra skrbi preva
žanje čebel, ker v Kopru nimajo čebelarske
ga preglednika in tudi ne veterinarja. Dvomi, 
če imajo tudi čebelarji, kamor prepeljejo 
čebele, zdrave čebele in je zato možno, da 
se  prevaževalčeve čebele okužijo na pasi- 
šču.

11. Dr. Anton Novak pripomni glede pre
gledov čebel po veterinarski inšpekciji, da 
nekateri veterinarji niso preveč rigorozni in 
da se  zadovolje, da da čebelar pregledati 
le vsak 5. panj. Če pa se  ugotovi pršica, se 
veda zahtevajo pregled vseh panjev.

Opozori pa, da si čebelarji sami delajo 
neprilike, ko ovajajo prevaževalce, ki pripe
ljejo čebele na pašo brez pristanka doma
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činov, veterinarskemu inšpektorju, ki seveda 
potem mora ukrepati.

12. Vinko Zibeinik iz Polhovega Gradca 
ugotavlja, da ne uporabimo talentov, ki jih 
imamo. V Izvršilnem odboru Zveze pogreša 
mladih in predlaga, da pride v IO mlad ka
der.

13. Janko Belec iz Ljutomera na to izjavi, 
da sami ugotavljamo, da nam manjka mla
dih. Če bi odstranili s tare, ne bi bilo niko
gar, ki bi delal. Za mlade na splošno čebe
larstvo ni privlačna panoga. Zahteva kon
kretne predloge.

14. France Guna iz Zagorja pripomni, da 
smo o mladih mnogo razmišljali in ugotovili, 
da bodo v čebelarstvu vedno starejši,  v 
športu pa mladi. Misli, da je to normalno.

15. Profesorica Tehniške kmetijske šole 
v Mariboru inž. Lorbekova meni, da je pri 
mladih več zanimanja za čebelarstvo kot 
splošno mislimo. Manjka pa mladini opre
ma. — V šoli bi moralo biti več pouka iz 
čebelarstva. Na splošno se  priznava, da je 
čebelarstvo pomembno, da pa zanj ni kre
ditov, ker je premalo kmetov-čebelarjev.

16. Prof. Viktor Majdič poroča, da je po
dal ostavko na funkcijo vodje odseka za iz
obraževanje, ker je bil od njega predlagani 
in že sprejeti program tečajev pozneje ovr- 
žen. Meni, da bi morali dobro premisliti, 
koga bomo volili v nov ilO, da bi bilo zago
tovljeno plodno delo IO.

17. Janko Belec ugotovi, da so bili pred
videni tečaji za začetnike v Ljubljani, kate
rih se  ne bi mogla udeležiti velika večina 
začetnikov iz oddaljenih krajev. Zato je tudi 
on bil proti omenjenemu programu. Teme 
na višjem nivoju pa naj bi obravnavali na 
tečajih v Ljubljani.

18. Anton Rozman iz Žalca izjavi glede 
poročila tajnika, da družba ne upošteva ne
katerih društev, da občina Žalec stalno pod
pira njihovo društvo, ki deluje ob sodelova
nju občinskih organov.

19. Ciril Tručelj iz Murske Sobote omeni 
uvoz medu in meni, da naj bi se  zaščitna 
carina povišala za 1,50 din pri kg.

Na podlagi poročila nadzornega odbora 
občni zbor podeli razrešnico IO in UO, pred
sedniku Valentinu Benedičiču pa razrešnico 
s  pohvalo.

Za verifikacijsko komisijo Maks Avšič po
roča, da je navzočih od 45 društev 34 po 
84 delegatov, da je udeležba 72 % in da je 
zato občni zbor sklepčen.

V imenu kandidacijske komisije France 
Guna predlaga liste za novi 10, nadzorni od
bor in častno razsodišče. Poudari, da je ko
misija skrbno ocenila vse kandidate, vsake
ga posebej, ocenila njihovo delo in ugoto
vila, da so vsi kandidati vredni zaupanja.

Predložene liste se  odobri soglasno.
(Njihov ses tav  je bil objavljen v št . 7/8

Slovenskega čebelarja na strani 221).
Predsednik komisije za odlikovanje po

roča, da je komisija dobila predloge nekaj 
društev za odlikovanje zaslužnih čebelarjev. 
Komisija je predloge pregledala in ugoto
vila, da so vsi predlogi utemeljeni in pred
laga, da naj občni zbor odlikuje z redom An
tona Janše II. stopnje tele čebelarje:

Dušana Mercino iz Čebelarskega društva 
Gornja Radgona,

Alojza Bizjaka in Janka Mladiča iz Čebe
larskega društva Krško,

Stanka Murovca iz Čebelarskega društva 
Tolmin,

Karla Kikca, Evgena Kuštorja te r  Jožeta 
Pucka iz Čebelarskega društva Murska So
bota.

Predlog za odlikovanje je soglasno spre
jet.

Pri točki dnevnega reda »Predlogi in pri
tožbe- predlaga Čebelarsko društvo Mari
bor, da naj bi mandatna doba vseh organov 
Zveze in društev trajala dve leti.

Predlog se  sprejme in sklene, da naj se 
pravila Zveze dopolnijo z določilom, da traja 
mandatna doba vseh organov Zveze dve leti.

Pri slučajnostih opozori Jožko Šlander, da 
so predlogi društev za odlikovanja večinoma 
pomanjkljivi. Zato predlaga, da naj imajo v 
prihodnje predlogi za odlikovanje tele po
datke:

1. Koliko let čebelari predlagani čebelar?
2. Koliko let je naročnik Slovenskega če

belarja?
3. Koliko let je član naše organizacije?
4. Koliko let je bil v odboru družine — 

društva — Zveze in v kaki funkciji?
5. Posebne zasluge na področju čebelar

stva.
6. Drugo družbeno koristno delo.
Predlog mora obvezno podpisati predla

gatelj, ki s tem jamči za točnost podatkov.
Predlog se  soglasno odobri.
Marko Germek predlaga, da naj bi Zveza 

intervenirala pri Republiškem sekretariatu 
za notranje zadeve, da bi prevaževalci lahko 
prevažali čebele tudi ob sobotah, nedeljah 
ter  praznikih. —  Pri Zvezi naj bi se  usta
novil odsek za pasišča. — Za opazovalnice 
gozdnega medenja naj bi se  izdale enotne 
tiskovine.

Pripis:
O večini pripomb, navedb in izjav občni 

zbor ni zavzel posebnega stališča ali sklepa. 
Zato bomo v eni prihodnjih številk Sloven
skega čebelarja objavili s tališče Zveze do 
njih, oziroma kaj je bilo konkretno ukrenje- 
nega.

Gradivo o občnem zboru Zveze je precej 
obsežno, zato smo ga morali objaviti v 
več številkah, da ne bi bila kaka številka 
prenatrpana z organizacijskimi vestmi.
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LEPI SPOMiNI NA SONČNI POLHOV GRADEC
FRANCE GUNA

V septembrski številki Čebelarja smo 
brali o veličastni čebelarski manifestaciji v 
Komendi. To pot pa naj jaz obudim nekaj 
svojih spominov še  na čebelarski tabor v 
Polhovem Gradcu, ki je prav gotovo tudi vre
den naše pozornosti.

Polhov Gradec!
2e ime samo je tako mikavno, da sem si 

že zato želel vsaj enkrat ogledati ta kraj od 
blizu. Tamkajšnji čebelarji so obogatili ime 
svojega društva še s pomembnim pridev
kom »Dolomiti«. Čeprav pa je ta lepi svet 
oddaljen od Ljubljane le dobre tri ure hoda 
in ima že dalj časa ugodne avtobusne zveze, 
mi je vendar šele letos prvič uspelo, da sem 
ga obiskal. Poleg mojega splošnega zanima
nja za ta del slovenske zemlje je na mojo 
odločitev v veliki meri vplivala tudi propa
ganda, kar najbrž velja tudi o veliki množici 
drugih udeležencev.

Propaganda za ta čebelarski tabor je bila 
širokopotezna, zelo intenzivna in je tudi 
dosti obetala. Že 9. aprila t. I. nam je na 
občnem zboru Zveze v Ljubljani delil pred
stavnik »Dolomitov« Vinko Zibelnik tiskane 
reklamne okrožnice z bogatim programom. 
Tudi dnevno časopisje, radio in transparenti 
so nas opozarjali na to slavje, tako da je 
bilo upravičeno pričakovati množičen odziv.

Mene je zanimalo prav vse: organiziran 
ogled Polhovega Gradca, njegovih naravnih 
in kulturnih znamenitosti , čebelarska raz
stava z električno stiskalnico za vosek, pre
davanje o pomenu čebelarstva itn. Gradiva 
ni manjkalo. Že od aprila dalje sem  bil po
sebno radoveden, kakšna neki naj bi bila 
»Vesela enodejanka s tematiko iz življenja 
Antona Janše«, najbolj pa sem se  veselil 
srečanj z znanci — čebelarji.

Poln najlepših nad sem  se  torej tisto 
poletno nedeljo — 9. julija 1972 je bilo — 
odpravil na zagorski kolodvor. Zgodaj zjutraj 
sem šel z doma, da prav zagotovo ujamem 
že prvo točko dnevnega reda. Ob veselem 
razpoloženju v mojem srcu mi je vlak kar 
vse prepočasi vozil, četudi sem bil prej kot 
v eni uri v Ljubljani. Vreme je bilo, da bi o 
njem zapisal: dan kot naročen. Ljubljana se 
mi je zdela praznična kot še  nikoli.

Ko sem sedel v avtobus, sem takoj opa
zil, da se peljem po cesti,  ki je prijaznim 
in zgovornim Ljubljančanom očitno dokaj pri 
srcu za njihove izlete v bližnje podeželje, 
saj se  jih je natlačilo v avtobus kot vžiga
lic. »Oprostite, vas motim, kajne«, se  mi 
kmalu opraviči ljubka Ljubljančanka, ki je 
bila zaradi hude gneče primorana, da je vso 
pot na pol slonela, na pol sedela na moji 
rami. »Ne, nasprotno! Še v čas t  si štejem,«

sem ji odgovoril vljudno, kakor se  za pra
vega kavalirja spodobi, nato pa dodal: »Saj 
veste, da se  lepi ženski vse odpusti.« So
dim, da ji je moral biti moj odgovor zelo 
všeč, saj se  je kar takoj nato z vsem svojim 
težiščem naslonila na moja potrpežljiva ple
ča.

Veselemu kramljanju ni bilo konca ne 
kraja. Bilo je glasno in živahno kot v do
poldanskih urah na Vodnikovem trgu. Toda 
avtobus je med tem v vedrem tempu brnel 
svojo pesem skozi Vič in Kozarje mimo sli
kovitega gradu Bokalce proti Dobrovi. Nekaj 
časa smo vozili po odprtem polju, nato pa 
se  cesta  s t isne skupno s potočkom Grada- 
ščico med sončno-zelena hribovska pobočja. 
Ko pa se  so teska kmalu nato spe t odpre, 
zagledam pred seboj veličastno, edinstveno 
podobo: iz prostrane doline, obdane z gozd
natimi hribi se  dvigne pred mojimi očmi vi
sok stožčast grič, na čigar južnem pobočju 
se  je razkošatila prijazna vas, ožarjena od ju
tranjega sonca. Je to tista »Kalvarija«, ki jo 
turistični priročnik tako spoštljivo omenja 
kar na prvem mestu med zanimivostmi te 
pokrajine? Da, — in če smem primerjati 
veliko z malim, bi dostavil: kakor veličasten 
dolomitni oltar, ki se  sredi ogromne naravne 
katedrale dviga proti nebesnemu svodu! Res 
nekaj lepega. To je torej opevani Polhov 
Gradec, središče  Polhovgrajskega hribovja! 
Izstopim, avtobus pa odvihra ob robu vasi 
po cssti proti Črnemu vrhu.

V mislih na prvo točko programa tj. »sre
čanje čebelarjev«, ki naj bi se  začelo ob
10. uri, jo mahnem po bregu navzgor. Toda 
kot zakleto — nikjer žive duše, da bi jo 
»srečal«, kaj šele, da bi jo pobaral, kje prav
zaprav se  v Polhovem Gradcu »srečujejo« 
devetega julija ob 10. uri slovenski čebelar
ji. »Nemara sem pa prezgodaj prišel,« sem 
preudarjal sam pri sebi, ko medtem prispem 
na vrh vasi in se  znajdem pred vrati farne 
cerkve. Lepa reč, — kam pa zdaj? Kam 
neki! »Cerkev in gostilna sta vsakomur od
prta,« sem se spomnil starega kranjskega 
pregovora. Naj mi torej čebelarska bratov
ščina »Dolomiti« zameri, če sem  po sili 
razmer pristopil kar sem k tretji točki pro
grama ter  na lastno p es t  — rad ali nerad
— kar v cerkvi začel »organiziran ogled 
Polhovega Gradca, njegovih naravnih in kul
turnih znamenitosti.« Vodil me je moj turi
stični priročnik, ki ve dosti lepega povedati
o Polhovem Gradcu, kot npr.: glavni oltar 
v župni cerkvi delo domače umetniške de
lavnice Facijev, dve Metzingerjevi sliki, te 
meljni kamen z letnico 1728 te r  z obrazoma 
graditelja in dvornega norca itn.
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Zaradi številnih znamenitosti kraja pa ni
kakor nisem smel prezreti čebelarske raz
stave, na katero je opozarjal velik in zgovo
ren transparent, ki je bil razpet čez široko 
cesto. Saj sem v veliki meri zaradi razstave 
prišel med »Dolomite«. Spustim se  torej po 
bregu navzdol proti gradu, kjer je bila raz
stava. Grad je ob cesti proti Črnemu vrhu 
in spada s svojo izgradnjo in pripadajočim 
umetniško izklesanim Neptunovim vodnja
kom iz 17. stoletja  med pomembne naše zna
menitosti . Razstava po številu eksponatov 
(razstavljenih predmetov) ni bila ravno ob
sežna, toda z nekaterimi novitetami je zbu
jala veliko zanimanje obiskovalcev. Tako, 
npr., smo si lahko ogledali vzorno izdelan 
najnovejši tip AŽ-panja z vsemi izpopolni
tvami, veliko mehanizirano točilo za večji 
čebelarski obrat in še  dosti druaih rekvizi
tov.

Zelo rad bi pozneje kdaj zvedel, kako se 
bo po daljši preizkušnji izkazala razstavljena 
električna stiskalnica za vosek. Ravno za 
pridobivanje voska nam po mojem mnenju 
še  vedno manjka učinkovita priprava z iz
datno kapaciteto, ki bi nam dala v čim kraj
šem času in ob čim manjši potrošnji ener
gije čim višji procent kvalitetnega voska. 
Vse drugo pravzaprav že imamo: dobrih 
panjskih sistemov se  nam ponuja več kot 
dovolj; točilo je kar uporabno, tudi če pušča 
v celicah kaplje medu. Saj niso zgubljene, 
ko pridejo nazaj v medišča. Z voskom je pa 
drugače: vse, kar še  ostane med tropinami v 
vreči ali v Štoku, je zgubljeno za vedno. In 
tega ni malo. Škoda je tudi, če čebelar 
zavrže tropine iz sončnega topilnika. Mar

sikdo sicer tudi pridela precej voska, a to 
z velikim trudom, vztrajnostjo in potrplje
njem.

Poleg drugega je bilo na razstavi tudi 
nekaj čebelarske li terature. S tem v zvezi 
pa sem slišal kritiko: kako to, da je bil raz
stavljen le drugi del Sodobnega čebelarstva, 
ko je vendar prvi del prav tako važen, če ne 
celo važnejši (ustroj čebele, čebelje  bolezni 
ipd.). Meni se  ta morebitni nedostatek ne 
zdi tako hud, saj pravzaprav nobena raz
stava ne more biti popolna: ta bi želel vi
deti še  to in to, drugi spe t  kaj drugega. Pač 
pa bi bila razstava morda bolj mikavna, če 
bi bila v este tskem  pogledu nekoliko bolj 
izpopolnjena. Toda človek, ki tako delo po
zna, ve, da so organizatorji razstave in ta 
bora žrtvovali za celotno prireditev ogromno 
truda, časa in naporov in jim gre že zato 
vse priznanje.

Po ogledu razstave sem odšel na pro
stor,  kjer naj bi se  ob 14. uri začel popol
danski program. To je lep park med cesto  
te r  potočkom Božno, ki velja kot levi izvir 
Gradaščice. Ker sem bil pa tudi zdaj spet 
malo prezgoden, krenem v prijazni Turistič
ni dom, ki je na istem kraju. Prav tu pa me 
je čakalo nadvse prijetno presenečenje .  Ko 
sem se  do dobrega okrepčal in odžejal, ko 
sem se  ohladil od vročine dneva in se že 
skoraj dvignil izza mize, —  kazalec na uri je 
pokazal točno na štirinajst — , prav v ti
stem trenutku se  pojavi med vrati stasita 
mlada dama v spremstvu s tarejšega »an
gela varuha«. Meni je zaprlo sapo. Še bolj 
pa sem ostrmel, ko ta mlada dama prijazno 
nasmejanega obraza nameri svoj lahni korak

N a ta b o ru  

Foto: inž. L. Klun
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naravnost proti meni. »0, gospodična Fani!» 
je planilo iz mene, ko so se mi odprle oči, 
»Kje sem si pa mislil, da se  bova še  kdaj 
srečala!« Najrajši bi jo bil objel, tako sem 
se  je bil razveselil, a sva si le prisrčno segla 
v roke, kakor se  spodobi za iskreno čebe
larsko ljubezen.

Damo, o kateri govorim, sem bralcem 
Čebelarja že nekoč predstavil. To je mlada 
čebelarka Fani iz Zavrstnika pri Litiji. Odkar 
sva se  bila v Vintarjevcu seznanila, pa se  je 
res tako lepo storila, da je v prvem hipu kar 
nisem mogel prepoznati. Na tabor je pri
spela z vedrimi Litijani, ki jih je bilo kot 
listja in trave. Srečanju je sledilo srečanje 
in veselo razpoloženje se  je vsak hip stop
njevalo. Nekoliko je pripomoglo tudi vreme. 
Sonce je pripekalo, da so se  ljudje zatekali 
v senco in gasili žejo, kar pa je po drugi 
strani spe t dvigalo dobro voljo in navduše
nje. Jaz sam sem se  odlično počutil. Odkar 
je bila med nami Fani, se mi je zdelo, da 
tudi naš oficialni program vse lepše poteka.

Izčrpnemu govoru predsednika ZČDS Va
lentina Benedičiča so po redu sledile vse 
druge točke. Ko je prišla na vrsto enode
janka o Antonu Janši, so se  množice osre 
dotočile okoli prizorišča. Igri je naslov »Ku
harjevega Toneta slovo« in so jo igralci 
SNG pod vodstvom režiserja tov. Škofa zelo 
prepričljivo in občuteno podali. K posrečeni 
izvedbi pa je dosti pripomogel tudi odličen 
moški zbor s  svojimi pevskimi vložki. Čudna 
usoda je hotela, da imam pri tej igri nekaj

malega zasluge tudi jaz. Ali kaj, — preden 
se  je to dobro zvedelo, me je že vzel na 
piko fotograf in meni je bilo tako nerodno, 
da se  res nisem mogel vzdržati smeha. Tako 
so enkrat nastali posnetki, na katerih sem 
morda malo manj pust, kot ponavadi. No, pa 
naj mi bodo v spomin na sončni dan v Pol
hovem Gradcu! Zelo pa mi je žal, da ni bilo 
fotografa, ko sva si s Fani segla v roko. 
Saj je bilo morda zadnjič . . .

Ko je bil program izčrpan, je priznani an
sambel udaril svoje poskočnice. Ob sploš
nem veselju, petju in rajanju je bilo res 
dosti priložnosti za utrjevanje prijateljskih 
vezi. Jaz sem skušal to kar najbolj izkori
stiti te r  našel vrsto prijateljev in znancev 
kot so: predsednik Benedičič, inž. Klun — 
član uredniškega odbora, dr. Rihar, prof. 
Majdič z družino, Vrtačnik Ivan idr. Zelo rad 
bi se  bil kaj več pogovoril z mojim dobrim 
prijateljem Vinkom Zibelnikom, ki je bil du
ša vsega tabora, a je bil ravno zato ves 
čas silno okupiran. Pot mu je lil s čela, ko 
sva se  srečala. Bog ve, kdaj je tisti večer 
legel k počitku.

Škoda, da nam ob lepem vzdušju in v 
prijateljski družbi čas še  hitreje beži. Sonce 
se  je kar naenkrat nagnilo in moral sem 
steči,  da sem še  ujel avtobus. Vendar se je 
v avtobusu zame tabor še  kar nadaljeval. 
Do Ljubljane sem namreč potoval z dr. Koc
janom in ob prijateljskem pogovoru o če
belah, čebelarstvu in naši organizaciji mi 
je tudi ta vožnja vse prehitro potekla.

Janez Skiof, 
gledališki 
igralec 'in režiser, 
v vlogi 
Antona Janše

KUPIM
stiskalnico za izdelavo satnic. Ponudbe z navedbo formata in cene poslati na naslov: 
Stanislav Meško, Kolodvorska s; 21000 N ovi Sad.
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Srečanje
dob rih  p rija te ljev - 
čeb e la rjev  
na  tab o ru

IZLET ČEBELARJEV V JULIJSKE ALPE

Č eb elarsk a  d ru ž in a  v  L jub ljan i je  p r ire 
d ila  d n e  24. se p tem b ra  1972 za lju b ljanske  
čeb e la rje  in n jihove  p rija te lje  zan im iv  izlet 
v  na jlep še  k ra je  V zhodnih  in Z ah o d n ih  J u 
lijcev.

O dpelja li sm o se z d v em a a v to b u so m a  
zgodaj z ju tra j iz L jub ljane  p ro ti  T rb ižu . 
V rem e je isprva ikazalo slabo, skozi Je se n i
ce je celo  deževalo , k m alu  z a  Jesen icam i 
p a  se je  zvedrilo . O n s tra n  m eje  sm o si 
n a jp re j og leda li tem n o zelen i B elopešk i jeze 
ri pod  M angartom . N a to  sm o se z žičnico 
povzpeli n a  V išarje. T u se je po v sem  z ja s
nilo. V lepem  sončnem  v re m e n u  sm o im e
li č u d o v it razg led  na  v rh o v e  Z ah o d n ih  J u 
lijcev, na  K arn ijske  Alpe in na  K oroške go
re, M a n g a rtsk o  skup ino , v  do lino  Z iljice 
p ro ti  K oroški t e r  p ro ti G o rn jesav sk i dolin i. 
Del iz le tn ik o v  se je p o tem  o d p e lja l v  T r
biž, del p a  skozi O včjo  v as  — k a m o r je 
ta k o  ra d  p rih a ja l na  od d ih  lju b ite lj Ju lijcev  
Ju lij Kugy — d o  k o n ca  ču d o v ite  do line  Zaj- 
zere  pod  Viš in Šp ik  n ad  Policam i. N a  k o n 
cu te  do line  sm o n a le te li n a  č red o  pasoče  
se govedi, ki je  s p o zv o n jav an jem  zvoncev  
p o ž iv lja la  to  sicer sam o tn o  in tih o  d o li
no. N a  T rb ižu  s ta  se sp e t zd ru žili obe sk u 
pin i in se o d p e lja li po  d o lin i Z iljice in sk o 
zi ru d n išk i k ra j R abelj do  R abeljskega  jeze 
ra . V to p lem  soncu  sm o n ek o lik o  počili na  
te ra s i  jeze rsk e  o k rep čev a ln ice  n a d  jezerom . 
Čez P red il sm o se v rn ili v  Ju g o s lav ijo  te r  
se p ri n ep o zab n ih  razg led ih  na  M an g a rt in 
go re  n ad  b o v šk o  k o tlin o  skozi vasi Strm ec, 
Log in do lino  K oritn ice  o d p e lja li do  o p u 
ščene trd n ja v e  Kluže. T u sm o si m ed  k r a t 
k im  p o sta n k o m  ogledali d o b ro  o h ra n je n o

trd n ja v o  nad  g lobok im  k an jo n o m  K oritn i
ce.

N a to  sm o se o d p e lja li v  do lino  Soče. 
Pri ces tn em  o d cep u  za  L ep en o  sm o si o g le 
da li te sen  g lo b o k  k a n jo n  Soče. V vasi Soča 
sm o o b iska li cerkev , v  k a te r i  so na s te 
n ah  n aslik an e  k ra sn e  slike s lo v an sk ih  sv e t
n ikov  T o n e ta  K ralja . N a  s tro p u  pa je n a 
slikan  zm aj z M usolin ijevo  g lavo. V Logu 
v  T re n ti sm o g leda li T rig lav  te r  v rh o v e  Pi- 
h av ca  in R azorja  od  zah o d n e  stran i.

Pri koči p o d  izv irom  Soče m ed  J a lo v 
cem  n a  sev e rn i in B ovškim  G rin tav cem  na 
južn i s tra n i je  bil n a to  k ra jš i p o č itek  v  
p oznem  p o p o ld an sk em  soncu  o b  b is tr i p la 
n insk i rečici.

M im o K ugyjevega sp o m en ik a  sm o se z a 
tem  o d p e lja li p re k  26 se rp en tin  n a  sedlo  
Vršič. V lepem  p re d v eč e ru  sm o še v ideli 
sončno  o žarjen e  v rh o v e  o k o lišk ih  gora . N a 
V ršiču sm o  ob isk a li nov i T ičarjev  dom  in 
P o š ta rsk o  kočo. N a to  sm o se v  m rak u  o d 
pelja li p re k o  K ran jske  go re  d o m o v  v  L jub
ljano.

Vsem  u d e ležencem  bo  o s ta l  ta  iz le t v  n e 
po zab n em  spom inu . Videli sm o ču d o v ito  le
pe naše  in zam ejsk e  g o rsk e  p red ele  v  z a 
re s  lepem  sončnem  v rem en u .

T a  lepi izle t n am  je  p r ip rav il n aš k ljub  
svo jim  le to m  še v ed n o  n e u m o rn o  de lav n i 
in p o ž rtv o v a ln i T one  V erbič, za  k a r  m u gre 
vse  p rizn an je  in p o h v a la . N aša  zah v a la  tu 
di p o zo rn em u  p lan in sk em u  v o d iču  L uki Ko
č arju  zas k rb , d a  je iz le t p o tek a l v  red u  
in po  p ro g ram u  te r  za  izčrpno  p o ja sn je v a 
n je p lan in sk ih  in d ru g ih  zn am en ito sti.

V. B.
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O s m . i t n .L e e

JOŽEF ACKO

Dne 12. se p te m b ra  nas 
je p re tre s la  ža lo s tn a  vest, 
d a  je  v  75. le tu  s ta ro s ti 
p ren eh a lo  b iti srce p lem e
n item u  čeb e la rju  — ta jn i
ku  Č eb elarsk eg a  d ru š tv a  
P tu j, Jo ž e tu  Afiku.

Č eb elar je bil od  le ta  
1930. K er je bil zap o slen  
p ri železnici, je  p o sta l tu 
di red n i p rev ažev a lec  če 

bel n a  ra z n a  p asišča : v  P rek m u rje , Pohorje , 
D alm acijo  itn . in sp ro ti sledil vsem  novo- 
su iu  v čeb e la rstv u . P ridob il si je bo g a te  iz
kušn je , ki jih  je ra d  p o sre d o v a l v sak em u  
čeb e la rju , saj je p re d av a l n a  m nogih  teč a 
jih  in  p r ire d itv a h  n a  našem  obm očju , n a  
k a te r ih  je v  teo riji in  p ra k s i p rik azo v a l n a 
čin sod o b n eg a  čeb e la rstv a .

Z a  svoje p riza d ev n o  delo  je bil o d lik o 
v an  z red o m  A n to n a  Ja n še  I. sto p n je . N a 
n jegovi zad n ji p o ti n a  p tu jsk o  pokopališče  
ga  je p o sp rem ilo  v e lik o  štev ilo  ljudi od  bli
zu in da leč, saj je  bil p o v so d  p rilju b ljen  in 
sp o što v an . Ob o d p r te m  g ro b u  so sc poslo 
vili od  n jega  n jegovi ožji sodelavci razn h  
d ru š te v  in služben ih  m es t in p re d sed n ik  Če
b e la rsk eg a  d ru š tv a  P tuj. Z n jegovo  sm rtjo  
je A čkova d ru ž in a  izgubila  d o b re g a  očeta, 
čebele  zv es teg a  o sk rb n ik a , č eb e la rsk o  d ru 
štv o  p a  v zo rn eg a  ta jn ik a , ki ga  ne bom o 
niko li pozabili.

N aj m u bo la h k a  slo v en sk a  zem lja, ki 
jo  je ta k o  ljubil.

Č eb elarsko  d ru š tv o  Ptu j

FRANC PERKO

je  u k v a rja l s k m etijs tv o m , do  k a te reg a  je 
im el iz red n o  v ese lje  in  tu d i v id n e  uspehe . 
Poleg k m e tijs tv a  je  tu d i gojil n ek aj čebel- 
n ih  d ru ž in , ki so m u bile za  šp o rt in v e se 
lje. C lan čeb e la rsk e  d ru ž in e  je bil ves  čas 
n jegovega  čeb e la rjen ja . Bil je zv es t č lan  in 
n ad v se  d o b e r  to v ariš . 2 e  m ladega  je zaje la  
k ru ta  bo lezen , p ljučn i rak . Č eravno  se je 
zav ed al n ev arn e  bolezni, je sp rv a  mislil, 
d a  bo  o zd rav e l. Ko je  bil n a  zad n jem  o b č 
nem  zbo ru , se ni m ogel poslo v iti od 
to v a riše v  č eb e la rjev  s p rip o m b o , da  v e r je t 
no  ne bo več d o čak a l n a s led n jeg a  občnega 
zb o ra .

T u k a jšn ja  čeb e la rsk a  d ru ž in a  bo  p o g re 
ša la  d o b reg a  člana, p red v sem  p a  bo  p o g re 
ša la  n jegova  d ru ž in a  n advse  d o b re g a  m oža 
in očeta, ki so g a  m o ra li m nogo  p re ra n o  
izgubiti.

D a je  bil F ran c  re s  ta k o  p rilju b ljen , je 
d o k az  sp rem stv o  na  n jegov i zadn ji p o ti, ko 
ga je sp rem lja la  m n ožica  ljud i in č lan o v  če
b e la rsk e  d ru ž in e . V g ro b  so  g a  položili č la 
ni in  to v ariš i tu k a jšn je  čeb e la rsk e  d ružine.

D ružin i p o k o jn eg a  iz rek am o  g loboke  so 
žalje, F ran cu  p a  naj bo  lah k a  slovenska  
zem lja , k a te ro  je ne izm ern o  ljubil.

Č eb elarsk a  d ru ž in a  
Zg. Ščavnica

ANTON LOGAR

  --- - V m esecu  d ecem b ru  lan-
skega le ta  je um rl član  če- 
b e la rsk e  d ru ž in e  R akek  

y k  f  A nton  LOGAR iz C erkni-
ce, G erb ičeva  38. R ojen je 
bil 26. 11. 1898. le ta  v  

; C erknici. Že na red n em
i , . le tnem  obenem  zb o ru  d ru

\  - ,;;Vj šine  R akek, ki je bil v  za-
tfct . .At ..iif&Sa četku  m eseca  decem bra ,

smo ugotov ili, d a  n i p r i
so ten , te r  da  je v  tem  času že ležal bolan . 
N ism o  n iti m qlo  pom islili, d a  ne bo  več 
sodeloval n a  občn ih  zb o rih  te r  čeb e larsk ih  
sestan k ih . K m alu n a to  nas je izn enad ila  ža- 
lp s tn a  vest, d a  je pod legel z a h rb tn i bolezni, 
k ljub  tem u , d a  n iti sam  ni v e ro v a l v  resn o  
z d rav stv e n o  stan je .

P re tre s la  nas je ža lo s tn a  
vest, ko  sm o zvedeli, da 
F ranca  P e rk a  ni več  m ed 
živim i. N ešte ti spom in i m e 
silijo, d a  nap išem  nekaj 
v rstic , s k a te rim i želim  
u te š iti  bo l nas v seh , ki 
>mo poznali F ran ca  ko t 
p o šten eg a  in d o b reg a  to 
v a riša .

P o ko jn i F ran c  sc je r o 
dil 1. o k to b ra  1931 v  D ražen v rh u . Bil je 
sin m an jšeg a  k m eta . Ze od  o tro šk ih  le t se



P o ko jn i L o g ar je  bil zelo  v n e t čebelar, 
saj je  s č eb e la rs tv o m  priče l že s 13 leti 
s ta ro s ti, ko  si je  n ab av il p rv i p an j čebel. 
K ljub tem u , d a  jc im el dovolj d e la  s k m e 
tijo  in žag a rstv o m , je  čebelaril tu d i s 60 
pan ji čebel, k a te re  je v  času  g o zdnega  m e
d e n ja  p rev aža l v  g o zd o v e  Ja v o rn ik a , Ž elše 
in  na  C erk n išk o  jezero . Bil je vseskozi n a 
p re d en  g o sp o d ar, pa  tu d i čebelar. Svoji ženi 
je zap u s til še 25 d ruž in , k i jih  želi o b d rž a 
ti, če zan jo  to  ne b o  p rev elik o  b rem e.

P o k o jn ik  je  bil že k o t  17-letni fa n t v p o 
k lican  1915. le ta  v  p rv o  sv e to v n o  vo jno , 
k je r  se je  udeležil b o jev  n a  ru sk i in soški 
fro n ti, po  ko n čan i v o jn i p a  še k o t  M a js tro v  
bo rec  b o jev  za  o sv o b o d itev  K oroške.

N a ro čn ik  »SLOVENSKEGA ČEBELARJA« 
je  bil od  zače tk a , r a v n o ta k o  je  bil tu d i 
v č lan jen  v  č eb e la rsk o  o rg an izac ijo  o d  n je 
ne u s ta n o v itv e , k je r  je  v se s tra n sk o  so d e lo 
val s svo jim i p am e tn im i s tro k o v n im i n asv e 
ti t e r  p red lo g i in p rizad ev n o s tjo .

Č eb elarsk a  d ru ž in a  R ak ek  ga bo  o h ra 
n ila  v  tra jn e m  in lepem  spom inu .

Č eb e la rsk a  d ru ž in a  R akek

ANTON VOVK

Spom ladi, v  m esecu  m a 
ju  (3. V. 1972), ko  so bile 
čebele  v  na jvečjem  ra z 
m ahu , je  o m ah n il eden  
naših  v id n ih  č lan o v  — 
A nton  V ovk z B rega p ri 
Ž irovnici. D olgo se je  u p i
ra l z a h rb tn i bo lezni, n a 
zadnje ji p a  ni bil več kos, 
č ep ra v  je bil s ta r  šele 58 
let.

Č ebelaril je  z AŽ pan ji. Posebno  v ese lje  
m u je b ilo  p re v až an je  n a  ak ac ijev o  pašo  v  
G o rišk a  b rd a . T udi na  a jd o  je r,ad pelja l, 
č ep ra v  z ad n ja  le ta  ni m očno  m edila . T u  se 
je p o k aza l re s  izn a jd ljivega  in to v arišk eg a .

V č eb e la rsk i o rgan izac iji je a k tiv n o  so
deloval. Bil je  o d lik o v a n  z  re d o m  A n to n a  
Ja n še  III. sto p n je .

Z adn je  le to  p re d  sm rtjo  se je m o ra l p re 
seliti iz svo je  ro js tn e  h iše  v  M ostah , k e r  je 
b ila  čez n jo  sp e ljan a  cesta .

P rilju b ljen o st p o k o jn ik a  so sp ričali š te 
v iln i sp rem ljev a lc i na  n jegov i zadn ji poti.

Č eb elarsk a  d ru ž in a  
A n to n a  Jan še ,
B reznica

OPEKARNA MARIBOR RADVANJE

»NORMA« montažni strop
Norma strop  je se s tav l jen  iz nosilcev kvalitetnega ar
m iranega betona MB 300 z opečno  oblogo, opečnih 
polnil te r  t lačnega betona.

TEHNIČNI PODATKI

za 1 m 2 s tropa  2,5 m 1 nosilca
za 1 m 2 s tropa  10 kom. polnil
teža  nosilca 17 kg m*
teža  polnila 8 kg
višina p lošče  19 cm

dopustna dolžina nosilca 6,0 m 
podpiranje pri montaži na 2,0 m 
nosilna a rm atura  po s tatični zahtevi 
m ontažna arm atu ra  0  6

PREDNOSTI NORMA STROPA

STATIČNO KVALITETEN —  LAHEK ZA MONTAŽO —  SPODNJA STRAN 
STROPA JE V CELOTI OPEČNA —  DOBRA ZVOČNA IN TOPLOTNA IZO
LACIJA —  MODULARNE MERE —  CENEN


